
25. juuli
9.00 - 17.00 Kauplemine
13.00 - 19.00 Eesti linnade küünlanäitus Võhma Gümnaasiumis
11.00  Päevajuht Heiki Aren
12.00  Lastejooks Veski tn
12.00  Võhma kultuurikeskuse isetegevuslaste kontsert
13.00  Mälumäng kultuurikeskuses
14.00  Etendus “Kalevipoeg” Pilistvere näitering
15.00  Võhma linna meistrivõistlused rannavõrkpallis
15.00  Päästetehnika demonstratsioon bussijaama platsil
16.00  Võhma segakoor “Leelo” kontsert
16.00  linna päevade avamine
16.30  Sõpruslinna Stende isetegevuslaste kontsert
17.30  Päevajuhi päeva kokkuvõte

19.00-19.50 Tõnis Mägi kontsert
20.30  Evald Raidma kvintett
00.30 - 02.30 Ansambel TheTuberkuloited

26.juuli
9.00 - 17.00 Kauplemine
10.00  Eesti meistrivõistlused vaba- ja kreeka-rooma maadluse  
 absoluutkaalus
11.00 - 19.00 Küünlanäitus
11.00  Võhma linna lahtised meistrivõistlused lauatennises 
 Võhma Gümnaasiumis
12.00  Kangasala meesansambel pealaval
13.00  Võhma lahtised meistrivõistlused kiirmales
13.00  Linna meesansambel, Maarika laululapsed, Leelo koor,  
 Maidu pillilapsed
14.00  Saksofoniansambli kontsert
15.00  Sõpruslinna Stende isetegevuslaste kontsert
16.00  Võhma Rammumees
16.00  Vanade hobisõidukite väljanäitus

18.00  Võhma Elko juures saagimise võistlused
19.00  Saksa bänd Malbrook kontsert
20.30  Kesk-Eesti Peavallavanema konkurss
21.30  Ansambel Compromise Blues kontsert
23.30  Loosimine
24.00  Ilutulestik
00.15 - 03.00 DJ I. Lani
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Suvevaheaeg alles al-
gas, aga õpetajad mõtlevad 
juba algavale sügisele. Jälle 
ootab koolipere oma majja 
uusi põngerjaid.

Et lapsel oleks julgem 
sügisel uude majja tulla, kut-
susime nad koos vanemate-
ga 8. mail kooliga tutvuma. 
Laululapsed esinesid laulu-
dega ja kuulasid, mida räägib 
koolist direktor Külli Saarnik. 
Õpetaja Kaie ja õpetaja Elle 
tegid lastele ringkäigu majas 
ja mängisid lastega. Vane-
mad tutvusid õpetajaga ja 
kuulasid, mida on vaja tea-
da koolitulijal. Vanemad said 
kaasa ka nimekirjad, et sügi-
sel oleksid vajalikud koolitar-
bed olemas.

Väikesed koolitulijad olid 
julged ja hakkajad. Nad tea-
tasid, et tahavad juba kooli 
tulla ja tähedki on selged.

Järgmine kohtumine toi-
mus meil 2. juunil – lasteaia 
lõpupeol. Tore, et kool saab 

oma perre tubli täienduse, 
lasteaiast tuleb sügisel kooli 
19 last. Tahan tänada meel-
diva koostöö eest lasteaia-
peret. Aitäh kasvataja Üllele, 
Marikale ja tädi Annele!

Kindlasti pakub koolis-
käimine lastele rõõmu ja et 
koolirõõmu suurendada, soo-
vitan lapsega koos varakult 
ära osta koolitarbed ja teha 
ära õpilaspileti pilt.

Hea oleks ka mõelda sel-
lele, kuidas sügisel asjad kor-
raldada nii, et sügisel saaks 
laps vähemalt paari nädala 
jooksul suuremat tähelepa-
nu.

Tasuks mõelda ka sooja-
dele riietele ja kummikutele, 
sest sügisest läheme jälle 
õue õppima.

Seniks aga soovin kõigile 
toredat suvepuhkust – kosu-
ge, puhake ja toredat jällenä-
gemist!

Ly Udikas
Gümnaasiumi õpetaja

Pühapäeval, 1. juunil oli las-
teaia õuel tavapärasest rohkem 
sagimist – toimus lastekaitse-
päev. Seda, et nii palju rahvast 
siia kokku tuleb, ei osatud koos-
olekul, kust korraldamise idee 
alguse sai, küll arvata. Mõte 
korraldada hoolekogu liikmete 
toel tänavune lastekaitsepäev 
sündis ühel veebruarikuu hoo-
lekogu koosolekul, mille alga-
tas Aare Järvik. Juba märtsis, 
järgmisel kokkusaamisel pandi 
paika päevakava ja selle järgi 
nii kõik sujuski.

Juba eemalt-kaugelt paistis 
tulijaile silma batuut, ninna tun-
gis magusat pannkoogi lõhna. 
Aeg-ajalt kostus lõbusõidurongi 
kutsuv vile, mis teatas järjekord-
se grupi linna peale ringsõidule 
minekust. Ühest aianurgast 

kostis rõõmsat tibude siutsu-
mist ning lähemale minnes oli 
peale kanapoegade näha ka 
jänesepoegi. Peale selle pa-
kuti päeva vaatama tulnutele 
ja huvilistele näha akrobaatilisi 
etüüde ja osalemise võimalust 
maastikumängus.

Lahkuti heade soovide ja 
ideedega, samuti kindla soovi-
ga korraldada samalaadne kok-
kusaamine ka järgmisel aastal.

Veel mitu päeva hiljem võis 
kuulda siit-sealt kiitvaid ja posi-
tiivseid hinnanguid, aga ka uusi 
ettepanekuid nii korraldajate kui 

osavõtjate poole pealt. Usun, et 
see tore lastele ja peredele kor-
raldatud päev oli julgustuseks 
paljudele järgmistele ja tulevas-
tele samalaadsetele ettevõt-
mistele. Tarvis on ainult pisut 
tahtmist ja tegijaid.

Tänan kõiki korraldajaid ja 
abistajaid, kelle toel lastekait-
sepäev toimus:

Perekond Kukk
Perekond Wüthrich
Perekond Rohelpuu
Perekond Kuld
Võhma Lastekaitse Selts
Võhma kultuurikeskus
Cilly Sarv
Aare Järvik

Asta Laas
Võhma lasteaed Mängu-

veski juhataja

Rong see sõitis tsuhh-tsuhh-tsuhh...

Kohtume aasta pärast jälle!

Mõeldes 
sügisele

Üks laps oli nõnda pisike ja arg.
Kas tunned ennast ära temas veel
Sa nüüd, kui käinud lasteaiateed...

/Triin Toober/

Iga kevad lasteaias on oma-
moodi – kui eelmisel aastal läks 
kooli 11 last, siis tänavu oli Võh-
ma lasteaed Mänguveski saak 
eriti rikkalik – lasteaiast saadeti 
kooli koguni 19 last.

Lastevanemate nõu ja abi-
ga korraldatud viimane lasteaia 
päev kestis lausa hommikust 
õhtuni. Juba hommikul vara 
said tutvuda lapsed konstaabli-
tööga, vaadata pilte ning “pan-
na kõrva taha” näpunäited, kui-
das tänaval liikudes käituda.

Seejärel sai mängida ja 
vaadata üle kõik mänguasjad 
ning -paigad. Nüüd aga ootas 
lapsi õues tore üllatus – rong. 
Kuigi mõned olid kuulsa sõidu-
riistaga varemgi sõitnud, oli see 
paljudele siiski esimene kord. 
Sõit läks linna poole ja esime-
ne peatus oli küünlavabriku 
õuel asuva mänguväljaku ning 
miniloomaaia juures. Lusti ja 
uudistamist jätkus, kuni oli aeg 
suunduda Võhma kohvikusse, 
kus ootas lapsi ees uus üllatus 
– pidulik lõuna. Peab ütlema, et 
selle järgi, kuidas kohvikus lap-
sed end üleval pidasid, võib nad 
julgelt üle kooli ukse lubada.

Peale lõunatamist sõide-
ti tagasi lasteaeda, kus tehti 
veel viimased ettevalmistused 
peoks, tõmmati pisut hinge ja 
siis oligi käes aeg etteasteks. 

Lõpupeoks olid lapsed selgeks 
õppinud näidendi-laulumängu 
“Karu aabitsa” ainetel.

Pidu lõppes nagu ikka tun-
nistuste, kingituste ja lillede ja-
gamisega.

Midagi liigutas kusagil sü-
gaval, nähes laste säravaid 
silmi ja kuuldes nende kilkeid 
selle toreda päeva jooksul. Tore 

on see, et lasteaia lõpetamine 
on võimalik läbi viia oma kodu 
juures ning selleks ei pea sõit-
ma teise Eesti otsa. Ehk nagu 
meie õppekavas kirjas: õpeta-
mise printsiip on lähemalt kau-
gemale.

Tänan kõiki lapsevanemaid 
ja kolleege, Võhma Linnava-
litsust, Võhma Gümnaasiumi, 

Võhma Kultuurikeskust, Kohvik 
Võhmat, OÜ Eesti Valgus meel-
diva koostöö eest möödunud 
õppeaastal ja soovin selle jät-
kumist uuel õppeaastal.

Lasteaed töötab 20. juunini. 
Kohtumiseni taas 1. septembril, 
seniks aga ilusat suve!

Asta Laas
Lasteaia juhataja

Kuidas Terakesi kooli saadeti

I reas (vasakult): Andis Orgusaar, Vaido Urban, Matthias Püvi, Mihkel Rohelpuu, Rauno Valo, Raiko Valo, 
Martin Bergmann, Robin Luts, Vahur Aasaküla.
II rida (vasakult): Kristi Kimmel, Diia Sild, Äli Bergmann, Birgit Kondel, Merilin Prantsus, Elisabeth 
Gudova, Brita Tabur, Lorett Puiste, Kaisa-Mari Lehis. Pildilt puudub Kelly-Riaana Hermann.
III rida (vasakult): muusikaõpetajad Heili Kirsimäe ja Mari-Liis Krass, allakirjutanu, õpetajad Ülle Helü ja 
Marika Niine, õpetaja abi Anne Topor.

Rõõmu pakkus batuut Pipi kutsub KOOGILE, KOOGILE!

Võhma linna päevad 2008



2 Võhma Linnaleht

See on minu arvates veidi koomiline küll, et kaks inimest ei suuda 
teineteisega suuliselt suhelda, vaid teevad seda lehe kaudu kogu lin-
narahva ees. Omalt poolt olen ma püüdnud kõik inimesed, kes mingi 
mure või probleemiga minu juurde on tulnud, ära kuulata ning nende 
probleemid võimalusel lahendada.

Tegelikult häiris mind see küll väga, kui 9. mai “Sakalas” ilmus 
artikkel “Võhma opositsioon süüdistab linnapead”. Sa väidad küll, et 
juhiti ainult tähelepanu probleemile ja tehti pressiteade, kuid juba artikli 
pealkiri räägib ikka pigem süüdistamisest.

2007. aastal tegi Riigikontoll omavalitsustes auditi “Linna- ja val-
lavalitsuse haldamis- ja valitsemiseelarve kasutamine”, kus muuhul-
gas uuriti ka erinevate lisatasude maksmist. Auditeeritud 30 KOVist 
esines 23-s juhtumeid, kus ühel või teisel viisil oli tasu määramisel 
tekkinud vastuolu kohaliku omavalitsuse korralduse seaduse, avaliku 
teenistuse seaduse ning mõningatel juhtudel ka korruptsioonivastase 
seadusega. See näitab probleemi laiemat olemust ning sellele juhtis 
tähelepanu ka Riigikontroll.

Auditi punktis 48 tehakse järgmine ettepanek: “Riigikontrolli ette-
panek tabelis 6 loetletud KOVide volikogudele: kujundada seisukoht 
vallavanemale või linnapeale ja/või valla- või linnavalitsuse liikmetele 
2006. a mitteõiguspäraselt määratud ametipalga, lisatasu, hüvitise ja 
puhkusetoetuse maksmise suhtes ning võimaluse korral nõuda sea-
dusliku aluseta makstud tasude tagastamist.”

See ettepanek puudutab küll ainult auditeeritud omavalitsusi, kuid 
asja selguse huvides võiks ka Võhma volikogu probleemile hinnangu 
anda. Teie volikogus esitatud ettepaneku järgi peaks ma kõik asen-
dus- ja puhkusetasud tagasi maksma ning lisaks ka vabandama nii 
“Sakalas” kui ka “Võhma Linnalehes”.

Minu arvates on ka lisatasud väga erinevad ning tasud, mis on 
makstud Võhmas (asendustasu ning puhkusetasu, mida maksti ikkagi 
üldakti alusel ning kõikidele ametnikele võrdsetel alustel) ei saa võrrel-
da lisatasuga hea töö eest vms (mida Võhmas pole kunagi makstud). 
Lisaks tuleb asutuse juhil korraldada asutuse tööd ning teha muuhul-
gas otsuseid asutuse toimimiseks. Ühe näitena toon siin välja koman-
deeringud – ma saan saata teenistuslähetusse küll ametnikke, kuid 
seda ei saa ma teha (ja pole ka kunagi teinud) enda kohta, sest see 
eeldab ka lähetustasude maksmist.

Las volikogu annab hinnangu mulle 2006.-2007. aastatel makstud 
lisatasude osas ja kui volikogu otsustab, et lisatasud olid kriminaalsed 
või korruptiivsed, siis maksan ma nad ka kõik tagasi.

Tegelikult häirib mind kogu selle loo juures kaks asja: et Sa tor-
masid probleemi süvenemata kohe ajakirjandusse ning teiseks püüd-
sid minust maalida pilti kui korrumpeerunud ametnikust, kes maksab 
endale lisatasusid. Eelarvekomisjoni liikmena võiksid Sa pigem uuri-
da, millisel eelarvereal on kajastatud järgmised tegevused: lasteaia 
piirdeaia ehitusprojekti koostamine, kooli spordikompleksi eelprojekti 
koostamine, linna põhjaosa vee- ja kanalisatsioonitrasside eelprojekti 
koostamine, veehaarde rekonstrueerimise omanikujärelevalve teosta-
mine jne. Selliseid kulutusi Sa eelarvest ei leia, sest need on teinud 
FIE Avo Põder, selle eest mingit lisatasu saamata. Tõepoolest – ka 
see on võimalik, et linna hüvanguks tehakse asju ka tasuta.

Oma pöördumises räägid Sa veel, et mis asjad oleks kõik linnas 
teisiti, kui oleks Teie ettepanekutega arvestatud. Tegelikult ei teki eel-
arvesse ükski rida niisama, vaid kõikide kulutuste aluseks on kindlad 
arvestused, et kõik linna allasutused toimiksid normaalselt, ning või-
matu on toetada ettepanekuid stiilis – võtame linnavalitsuselt ära ja 
suuname mujale, sest ka linnavalitsus peab olema haldussuutlik.

Juba volikogus ütlesin, et ma isiklikult loen Teie poolt tehtud ette-
panekuid populistlikeks. Mis puutub sauna ja bussijaama rekonstruee-
rimisse, siis kindlasti on olulisem tagada linnarahvale nõuetekohane 
joogivesi, lastele koolis-lasteaias turvaline õpikeskkond ja nõuetekoha-
ne valgustus ruumides ning sõidetavad tänavad. Muidugi on ka need 
objektid olulised, kuid mõistlikum on kaasata nende kordategemiseks 
ka projektide raha – on ju oluline vahe, kas tasuda 100% linnaeelar-
vest või on võimalik objekt korrastada 10-15% omafinantseeringuga.

Rääkides Sinu soovist olla alati Võhma huvide eest väljas, mee-
nub mulle hoopis 2007. aasta 13. detsembri volikogu istung, kus oli 
vaja kiirelt muuta 22. novembril vastu võetud KOIT-kavast eeltaotluse 
esitamiseks kaasfinantseeringu tagamise otsust. Sel hetkel oli otsusta-
da, kas linn esitab kooli spordikompleksi rekonstrueerimiseks taotluse 
summas 5 miljonit krooni või ei esita (tänaseks on meie eeltaotlus ka 
rahuldatud ning tööd algavad 2009. aastal). Reformierakond ei toeta-
nud seda otsuse muutmist ja põhjendus oli üsnagi proosaline - eelnõu 
ei olnud esitatud põhimääruses nõutavad kümme päeva enne voliko-
gu istungit, vaid tehti seda istungi päeval. Leian, et oma linna arengust 
huvitatud volinik ei tohiks olla nii kitsarinnaline, vaid vajadusel peab 
ta olema valmis istungile tulema kasvõi kell kolm öösel, et teha linna 
arenguks oluline otsus.

Kui Sa juba meenutasid, kes mida on öelnud, siis toon siinjuures 
ära ka ühe Sinu poolt öeldud mõttetera ajast, kui Võhmas oli käimas 
koolidirektori konkurss. Sa ütlesid tookord: “Koolidirektori leping sõl-
mitakse viieks aastaks, aga sina võid oma ametist lahti saada juba 
järgmisel volikogu istungil”. Nii see tõepoolest on ja oma töös annan 
ma endast parima; ja kui volikogu peaks otsustama, et Võhma vajab 
uut linnapead, lahkun ma ametist kindla teadmisega, et olen endast 
Võhma arenguks andnud parima, mis ma suudan.

Lõpetuseks soovin ma, et senine kirjavahetus “Sakala” ja “Võhma 
Linnalehe” veergudel võiks jääda viimaseks – saame kokku ja räägime 
asjad selgeks!

Linnapea veerg
Avo Põder

Kirjavahetus Võhma 
Linnalehe veergudel

Järgnevad MHD-d esitasid 
ametiisikud korruptsioonivasta-
se seaduse § 14 lõike 5 alusel 
deklaratsiooni hoidjale – volikogu 
määratud revisjonikomisjonile. 
Deklaratsioonid avaldatakse sea-
duse § 15 lõike 3 alusel seaduse 
lisana kinnitatud ametiisiku MHD 
vormi järgi:
I. Üldandmed
1. Ees- ja perekonnanimi
2. Isikukood (ei kuulu avaldami-

sele)
3. Ametikoht
4. Asutus (tööandja)
5. Ametipalga aste ja ametipalk 

(avaldatakse koos asutusest 
makstavate lisatasudega).

II. Andmed vara kohta
6. Kinnisvara (kuni kinnistusraama-

tusse kandmiseni ka ehitised ja 
nende osad, deklareeritakse ka 
pooleliolevad ehitused, ühis- 
ja kaasomandiks oleva vara 
puhul näidatakse ametiisiku 
osa selles): otstarve, asukoha 
maakond, vald, linn, kinnistus-
piirkond, kinnistu number (asu-
koha aadressi näitamata).

7. Registrisse kantud autod, vee- ja 
õhusõidukid: sõiduki liik, mark, 
väljalaske aasta.

8. Aktsiad, osad ja muud väärt-
paberid: eminent, liik, kogus, 
nimiväärtus, koguväärtus.

9. Pangaarved (pank, arve liik ja 
nende arv).

III. Andmed varaliste kohustuste 
kohta

10. Võlad pankadele ja teistele 
eraõiguslikele isikutele, kui 
võla suurus ületab eelmise 
kuue kuu ametipalga või 50000 
krooni, kui ametikohal ameti-
palka ei maksta: võlausaldaja, 
võlajääk deklareerimise ajal.

11. Muud varalised kohustused, 
mille suurus ületab deklaree-
rimise ajal eelmise kuue kuu 
ametipalga või 50000 krooni, 
kui ametikohal ametipalka ei 
maksta (liisingud, käendusle-
pingud, hüpoteegid jms).

IV. Andmed muude tulude kohta
12. Muud regulaarsed tulud (palk 

ja lisatasud põhitöökohal, kui 
ametiisikul puudub ametipalk, 
näidates nende suuruse; kom-

pensatsioonid, sh nõukogudest 
saadavad hüvitised, nimetades 
nõukogu ja näidates hüvitise 
suuruse; intressid; pensionid; 
töövõtust ning teadus- ja õppe-
tööst saadavad tasud; autorita-
sud; muud tulud või tuluallikad, 
näidates ära, mis liiki tuludega 
on tegemist) (tulu suurust näi-
tamata).

V. Andmed maksustatava tulu ja 
dividenditulu kohta (ei kuulu 
avaldamisele).

VI. Andmed abikaasa, vanemate ja 
laste kohta (ei kuulu avaldami-
sele).
Deklaratsiooni järel sulgudes 

on näidatud deklaratsiooni täitmise 
kuupäev. Lisatud abieluvaralepin-
gud ei kuulu avalikustamisele.

VÕHMA LINNAVOLIKOGU 
LIIKMED:

1. Kairi Ibrus, 3. Linnavoliko-
gu liige. 4. Võhma Linnavalitsus. 
5. Ei ole. 6. Korter. 7. Ei ole. 8. Ei 
ole. 9. Hansapank arvelduskonto 
1. 10. Laen Hansapangast 7617 
EUR. 11. Ei ole. 12. Töötasu Võh-
ma Gümnaasiumist, tasu Võhma 
Linnavolikogu töö eest.

2. Aleksandr Kirpu, 3. Linna-
volikogu liige. 4. Võhma Linnavalit-
sus. 5. Ei ole. 6. Ei ole. 7. Ei ole. 
8. Ei ole. 9. Eesti Ühispank arvel-
duskonto 1. 10. OÜ Nemm AUTO 
- Pentsa Argo 52450 EEK. 11. Ei 
ole. 12. Töötasu ja sõidukompen-
satsioon Puurmani Gümnaasiu-
mist, sõidutoetus Tartu Ülikoolist, 
tasu Võhma Linnavolikogu töö 
eest.

3. Tiiu Nõmm, 3. Linnavoliko-
gu liige. 4. Võhma Linnavalitsus. 5. 
Ei ole. 6.Korter. 7. Ei ole. 8. Ei ole. 
9. Hansapank arvelduskonto 1. 
10. Ei ole. 11. Ei ole. 12. Töötasu 
Võhma Gümnaasiumist, Olustvere 
Teenindus- ja Maamajanduskoo-
list, pension, tasu Võhma Linnavo-
likogu töö eest.

4. Helve-Kaja Oss, 3. Linna-
volikogu liige. 4. Võhma Linnavalit-
sus. 5. Ei ole. 6. Korter. 7. Ei ole. 
8. Ei ole. 9. Hansapank arveldus-
konto 2. 10. Ei ole. 11. Ei ole. 12. 
Töötasu AS Viljandi Vana-Apteek 
Võhma haruapteek, pension, tasu 

Võhma Linnavolikogu töö eest.
5. Ants Pihlak, 3. Linnavoliko-

gu liige. 4. Võhma Linnavalitsus. 5. 
Ei ole. 6. Aiamaa, korter. 7. Sõidu-
auto Audi A4 1999. a, kaubik Jeraz 
762V 1984. a. 8. Ei ole. 9. SEB 
arvelduskonto 1. 10. Ei ole. 11. Ei 
ole. 12. Töötasu FIE Perearst Ma-
rika Saritsa juurest, Võhma AMS 
esimehena, Võhma Ekraanist, tasu 
Võhma Linnavolikogu töö eest.

6. Ergo Prave, 3. Linnavoliko-
gu liige. 4. Võhma Linnavalitsus. 5. 
Ei ole. 6. Elamumaa (ühisomand), 
korter (ühisomand), kinnistu (ühis-
omand). 7. Ei ole.8. Ei ole. 9. AS 
Sampo Pank arvelduskonto 1, 
SEB Eesti Ühispank arvelduskonto 
1, Hansapank arvelduskonto 1. 10. 
AS Sampo Pank 120617.40 EUR. 
11. Hüpoteek AS Sampo Panga 
kasuks 2100000 EEK. 12. Töötasu 
Siimusti Lasteaed-Algkoolist, Ku-
remaa Spordikoolist, tasu Võhma 
Linnavolikogu töö eest.

7. Enna Tikas, 3. Linnavoliko-
gu liige. 4. Võhma Linnavalitsus. 5. 
Ei ole. 6. Elamumaa (ühisomand). 
7. Ei ole. 8. Ei ole. 9. Hansapank 
arvelduskonto 1, SEB Eesti Ühis-
pank arvelduskonto 1. 10. Ei ole. 
11. Ei ole. 12. Töötasu Saarepeedi 
Põhikoolist, tasu Võhma Linnavo-
likogu töö eest, tasu Saarepeedi 
Vallavolikogu eelarve komisjoni 
töö eest.

8. Ago Vingissar, 3. Linnavo-
likogu liige. 4. Võhma Linnavalit-
sus. 5. Ei ole. 6. Maatulundusmaad 
Viljandi maakonnas kinnistu nr. 
24955, 8530, 409, 295827, 26816. 
7. Ei ole. 8. 402 OÜ Prenton osa-
kut. 9. Hansapank arvelduskonto 1, 
SEB Eesti Ühispank arvelduskonto 
1. 10. Ei ole. 11. Ei ole. 12. Töö-
tasu OÜ-st Prenton, tasu töö eest 
AS ELKO nõukogus, tasu Võhma 
Linnavolikogu töö eest.

9. Jaan Voll. 3. Linnavolikogu 
liige. 4. Võhma Linnavalitsus. 5. Ei 
ole. 6. Elamumaa (ühisomand), 
korter (ühisomand), garaaž (ühis-
omand). 7. Sõiduauto Audi 80 
1993. a (ühisomand). 8. Ei ole. 9. 
Hansapank arvelduskonto 1. 10. 
Ei ole. 11. Ei ole. 12. FIE ettevõt-
lustulu, tasu Võhma Linnavolikogu 
töö eest.

10. Elke Klara Wüthrich, 3. 
Linnavolikogu liige. 4. Võhma Lin-
navalitsus. 5. Ei ole. 6. Aiamaa. 
7. Sõiduauto Kia Joyce 2002. a. 
8. Aktsiad Šveitsis. 9. Hansapank 
arvelduskonto 2, SEB Eesti Ühis-
pank arvelduskonto 1. 10. Ei ole. 
11. Ei ole. 12. Töötasu Gift line 
OÜ-st, lasteraha, tasu Võhma Lin-
navolikogu töö eest.

VÕHMA LINNAVALITSUSE 
LIIKMED:

1. Aare Järvik, 3. Abilinnapea. 
4. Võhma Linnavalitsus. 5. 16000 
krooni. 6. Korter (ühisomand), 
kinnistu. 7. Sõiduauto Ford Focus 
2003. a. 8. Ei ole. 9. Hansapank ar-
velduskonto 1, SEB Eesti Ühispank 
arvelduskonto 1. 10. Kodukapitali-
laen Hansapangast 122355 EEK, 
õppelaen SEB Eesti Ühispangast 
62500 EEK. 11. Hansa Liising AS, 
käendusleping SEB Eesti Ühispan-
gas 125000 EEK. 12. Tasu töö eest 
AS Võhma ELKO nõukogus.

2. Hannes Männik, 3. Linna-
valitsuse liige. 4. Võhma Linnava-
litsus. 5. Ei ole. 6. Elamumaa. 7. 
Sõiduauto Opel Vectra 1998. a. 8. 
Ei ole. 9. Hansapank arvelduskonto 
1. 10. Laen Hansapangast 387360 
EEK. 11. Ei ole. 12. Töötasu Võh-
ma Gümnaasiumist, töövõtulepin-
guga Võhma Linnavalitsusest, tasu 
töö eest Võhma Linnavalitsuse 
liikmena.

3. Tiina Ranne, 3. Pearaa-
matupidaja. 4. Võhma Linnavalit-
sus. 5. 12000krooni. 6. 2 korterit, 
garaaž. 7. Sõiduauto Opel 1992. 
a. 8. Ei ole. 9. Hansapank arvel-
duskonto 1. 10. Ei ole. 11. Ei ole. 
12. Tasu töö eest AS Võhma ELKO 
nõukogus.

4. Mati Tiirmaa, 3. Linnava-
litsuse liige. 4. Võhma Linnavalit-
sus. 5. Ei ole. 6. Ei ole. 7. Ei ole. 
8. OÜ Timor 40000 EEK 1 osa. 9. 
Hansapank arvelduskonto 1. 10. Ei 
ole. 11. Ei ole. 12. Töötasu OÜ-st 
Timor, tasu töö eest Võhma Linna-
valitsuse liikmena.

Tiiu Nõmm
Võhma Linnavolikogu 

revisjonikomisjoni 
esimees

Võhma Linnavolikogu 
istung toimus 15. mail 2008. 
a kell 17.00 Võhma kultuuri-
keskuse konverentsisaalis.

Juhatas linnavolikogu 
esimees Leida Kuld, proto-
kollis sekretär-asjaajaja An-
gela Härm.

Võtsid osa linnavolikogu 
liikmed: Kairi Ibrus, Alek-
sandr Kirpu, Leida Kuld, 
Tiiu Nõmm, (osales 1. ja 2. 
päevakorrapunkti arutami-
sel), Helve-Kaja Oss, Ants 
Pihlak, Ergo Prave, Enna 
Tikas, Ago Vingissar, Jaan 
Voll ja Elke Klara Wüthrich.

Kutsutud: linnapea Avo 
Põder, abilinnapea Aare 
Järvik, linnavalitsuse liige 
Mati Tiirmaa.

L. Kuld avas istungi.
A. Kirpu luges ette aval-

duse võrdse kohtlemise 
printsiibi teemadel, tsiteeri-
des põhiseadust.

A. Põder esitas ettepa-
neku võtta päevakorda 5. 
päevakorrapunkt „Lisatasu 
maksmine”. L. Kuld pani et-
tepaneku hääletusele. Hää-
letustulemusel (poolt 11, 
vastu ja erapooletuid ei ol-
nud) võeti ettepanek vastu.

L. Kuld pani istungi päe-
vakorra kinnitamise hääleta-
misele. Istungi päevakorra 
kinnitamise poolt 11 voliko-
gu liiget.

Päevakorras oli:
1. Ülevaade olukorrast 

Võhma Gümnaasiumis.
K. Saarnik vastas lü-

hidalt ja konkreetselt E. 
Prave, A. Kirpu ja E. Tikase 
poolt esitatud 40 küsimuse-
le, kusjuures nõudsid nad 
veel kaks lisaküsimust, mil-
lele vastasid K. Saarnik ja A. 
Põder.

K. Saarnik oli lähtunud 
kooli juhtides oma töös vas-
tavalt seadustele ning E. 
Prave poolt koostatud 2006-
2008 arengukavale. Võhma 
Gümnaasiumi uus arengu-
kava teoksil.

2. Arupärimisele vasta-
mine.

A. Põder vastas E. 
Prave, A. Kirpu ja E. Tikase 
poolt esitatud arupärimises 
7 küsimusele.

3. Võhma linna 2007. a 
majandusaasta aruande au-
diteerimiseks audiitori mää-
ramine.

Kuulati A. Põdra ette-

kannet. Ettepanek E. Pravelt 
määrata auditeerimiseks uus 
audiitor. Keda soovitavalt, 
ei esitatud ega tuldud uue 
eelnõuga välja. Audiitoriks 
määrati Indrek Kruhberg.

Otsustati (poolt 7, vastu 
3, erapooletuid ei olnud): 
võeti vastu otsus nr11 „Võh-
ma linna 2007. a majandus-
aasta aruande auditeerimi-
seks audiitori määramine”.

4. Eelarve- ja arenguko-
misjoni aruanne.

Kuulati A. Vingissare 
aruannet.

5. Lisatasu maksmine.
Kuulati A. Põdra ette-

kannet. Tulenevalt Võhma 
Linnavolikogu 20.03.2008 
määrusest nr 6 „Võhma Lin-
navalitsuse palgakorralduse 
alused” saab linnapeale lisa-
tasu määrata ainult volikogu. 
Abilinnapea ametijuhendis 
on abilinnapea asendajaks 
linnapea ja tema puhkuse 
ajal makstakse lisatasu lin-
navalitsuse palgafondi piires 
asendajale 30%.

Otsustati (poolt 10, vas-
tu ja erapooletuid ei olnud): 
võeti vastu otsus nr 12 „Li-
satasu maksmine”.

Informatsioon
A. Põder informeeris vo-

likogu:
1) Tulumaksu laekumi-

sest – Viljandimaa Omava-
litsuste Liidult kokkuvõtlik 
tabel, kus Võhma on Kõo 
järel 2. kohal.

2) Seoses Eesti-Läti 
projektiga INTERREG IIIB 
(piireületav koostöö) prog-
rammist on vaja omafinant-
seerimise (15000 EUR = 
~225000 krooni) garantiikir-
ja; projekt kallis – reservfon-
dist, projekt 2009. aastasse.

3) Sepa 3 enampakku-
mise tulemusest – üks pak-
kuja, pakkumine 1500 kroo-
ni (alghind 1000).

4) Projekt lasteaia re-
konstrueerimise kohta esita-
tud (tähtaeg 19.05.2008).

5) Kohtumisest Laste-
kaitse Liidu esimehega A. 
Tammega – noortekeskuse 
ruumide ostmine.

L. Kuld teatas, et järg-
mine volikogu istung toimub 
17. juunil 2008. a väljasõidu-
istungina.

Leida Kuld
Linnavolikogu 

esimees

Võhma Linnavolikogu istungil

Ametiisikute majanduslike huvide 
deklaratsioonid (MHD) 2008
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Meie elu mõjutavad tuge-
valt suhted teiste inimestega. 
Kõik me kogeme igapäevase 
suhtlemise käigus nii positiiv-
seid kui negatiivseid emot-
sioone, mis mõjutavad meie 
tundeid ja käitumist.

Ameerika psühholoog Do-
nald O. Clifton on koos oma 
kolleegidega uurinud inimeste 
suhtlemist ja nende uurimus-
test on välja kasvanud lusika ja 
tassi teooria.

Igaühel meist on oma näh-
tamatu tass. Seda tühjenda-
takse või täidetakse pidevalt 
sõltuvalt sellest, mida teised 
inimesed meile ütlevad või 
kuidas käituvad ja kuidas meie 
sellele reageerime. Kui meie 
tass on täis, tunneme end häs-
ti. Kui tass on tühi, tunneme 
end halvasti.

Igaühel meist on ka näh-
tamatu lusikas. Kui me seda 
kasutame teiste tasside täit-
miseks, öeldes või tehes mi-
dagi positiivset, täidame me 
samaaegselt ka oma tassi. 
Kui me aga kasutame lusikat 
teiste tasside tühjendamiseks, 
öeldes või tehes midagi halba, 
kahjustame ka ennast.

Ülevoolav tass annab mei-
le positiivse maailmavaate ja 
uuenenud energiavarud. Iga 
tilk selles tassis teeb meid tu-
gevamaks ja optimistlikumaks.

Tühi tass aga kahjustab 
meid, röövib meilt energiat ja 

tahtejõudu, annab elujõudu 
haigustele. Seepärast saame 
haiget, kui keegi meie tassi 
tühjendab.

Me seisame päevast päeva 
valiku ees: kas teiste ja seega 
ka iseenda tasse täita või tüh-
jendada.

Me elame päeva jooksul 
läbi umbkaudu 20000 koge-
mushetke. Iga selline hetk 
vältab vaid mõne sekundi. 
Meelde jäävad hetked, mis 
on seotud positiivse või nega-
tiivse mälupildiga. Ameerika 
psühholoog John Gottman on 
uurinud positiivsete suhtlus-
aktide sagedust ja leidnud, et 
ühe negatiivse kogemuse kus-
tutamiseks on vaja viit positiiv-
set. Seega, kui ütleme kellele-
gi halvasti või kuuleme midagi 
halba enda kohta, peame selle 
kompenseerima viie positiivse 
sõnumiga.

Tuhanded uuringud on 
avaldanud stressi, viha ja vae-
nulikkuse hävitavaid tulemusi 
hingele ja kehale. Positiivsed 
emotsioonid, vastupidiselt, 
kaitsevad meid ebasoovitava-
te mõjude ja depressiooni eest 
ning positiivsete emotsioonide 
hulga suurenemine võib piken-
dada eluteed 10 aasta võrra.

Positiivsus ja negatiivsus 
on meile geneetiliselt kaasa 
antud. Psühholoog Ed Diener 
kirjeldab, kuidas meie õnnevõi-
malustel on samasugune ette-

määratud „mõõdulint“ nagu ka 
meie kehakaalul. Nii nagu osad 
inimesed on loodud kõhnaks, 
vaatamata sellele, mida nad 
söövad, on osadel loomupära-
ne kalduvus olla õnnelik. Kuid 
meie positiivsete emotsioonide 
tase võib tõusta või langeda 
sõltuvalt sellest, mis meiega ja 
meie ümber toimub. Ja enami-
kule meist ei teeks paha min-
na mõneks ajaks positiivsete 
emotsioonide dieedile.

Milleks ma sellest kõigest 
kirjutan? Sest ma olen väsinud 
lugemast ja kuulmast sellest, 
kui halb ja paha kõik Võhmas 
on, kuidas otsitakse ainult üks-
teise vigu ja käib pidev „ära 
tegemine“. Pidev negatiivne 
poliitikute kemplemine hakkab 
segama ka neid inimesi, kes 
teevad oma tööd hästi ja taha-
vad seda teha.

Katsume keskenduda po-
sitiivsele. Tahaksin ka Võhma 
ajalehest lugeda rohkem selle 
kohta, kui tublid on meie jalg-
pallurid ja maadlejad, et Võhma 
kooli õpilased käisid esimest 
korda vene keele olümpiaadil 
ja maakondlikel võrkpallivõist-
lustel, et meie muusikakooli 
õpilased esinesid väga tublilt 
VIII rahvusvahelistel Rudolf 
Tobiase nim klaveriõpilaste 
võistlusel jne. Positiivset on nii 
palju!

Meie koolis töötavad väga 
tublid õpetajad ja õpivad väga 

tublid õpilased. Meie püüame 
luua kõigile õpilastele väga 
head tingimused õppimiseks ja 
arenemiseks. Ja kui räägitakse 
väikese kooli miinustest, siis 
ärgem unustagem ka plusse: 
mitte üheski suures koolis ei 
saa pöörata nii palju tähelepa-
nu õpilase individuaalsusele 
ja tegelda nii palju iga üksiku 
õpilasega.

Meil kõigil tuleb elus katsu-
mustega vastamisi seista. Sa-
geli näib, et elu on meie vastu 
ebaõiglane. Kuid me ei peaks 
laskma end defineerida oma
eluraskuste kaudu. Meie vas-
tuhakk raskustele ja emotsio-
naalne seisund on sellest palju 
olulisemad. Oma positiivsete 
külgede tundmine ja ka ras-
kustes positiivse iva leidmine 
aitab meil võidelda negatiiv-
suse eest. Arusaamine sellest, 
milles oleme parimad, ei aita 
meil ainuüksi ellu jääda, vaid 
ka kasvada ja areneda ebaõn-
ne ja raskuste kiuste.

Ilusat suvevaheaega kõi-
gile õpilastele ja kooli töötaja-
tele! Koguge suve jooksul po-
sitiivseid emotsioone ja täitke 
enda tasse ka teiste tasside 
eest hoolitsedes. Sügisel koh-
tume taas.

Külli Saarnik
Gümnaasiumi direktor

Negatiivsus tapab

20. mai hommikul sõitsid 40 esimese kuni 
neljanda klassi õpilast Rakverre. See oli neile 
preemiareis hea õppimise eest.

Ordulinnuse väravas võttis meid vastu 
keskaegses kostüümis giid. Algas tutvumine 
linnusega. Läbisime keskaegse piinakambri, 
surmatoa, põrgu ja puhastustule. Need ruumid 
panid nii mõnegi lapse värisema ja kiljuma.

Saime vaadata mõõganäitust. Kõik said 
mõõka käes hoida ja mõõgavõitlust pidada.

Eeshoovis saime proovida rüütlite kombel 
piigivõitlust ja põhukottidega võitlemist poomil. 
Vaatasime kiviheitemasinat ja kõõlusime kar-
kudel. Ronisime piiramistorni.

Linnuseõues oli ka keskaegne karistamis-
vahend – häbipost. Saime proovida häbipostis 
olemist.

Huvitav oli tutvuda Liivi ordu ja Rakvere lin-
nuse ajalooga.

Algklassi õpetajad

Viimane koolikell
Põhikooli (9. klass) lõpuaktus 

toimub Võhma Gümnaasiumis 
21. juunil algusega kl 14, 

gümnaasiumi (12. klassi) 
lõpuaktus 22. juunil 

algusega kl 14.

Gümnaasiumi lõpetavad:
Anvelt, Mairi
Eesalu, Eerik
Essmann, Veiko
Helü, Egle
Hunt, Teele
Ignatov, Riina
Karu, Risto
Kubjan, Mehis
Leement, Kairi
Mustimets, Maris
Napritson, Kristel
Nurk, Siim
Oolo, Kristi
Org, Kadri
Ott, Helerin
Reiss, Grete
Sari, Andres
Sova, Hele-Riin
Tikas, Ricki
Toomel, Tauri
Valg, Marko
Vares, Riin
Vares, Sander
Vendelin, Anu
Viigand, Liina
Klassijuhataja Silva Murik

Selle aasta 10. veebruaril 
toimus Kohtla-Järvel vaba-
riikliku noorte lauljate ja an-
samblite konkursi “Viru laul 
2008” finaal. Tauri Toomel sai
täiskasvanute kategoorias I 
koha.

Maarika Reimand on öel-
nud: “Tauri laulu kommentee-
rinud publik kirjeldas, kuidas 
ihukarvad püsti tõusid - esi-
tus oli nii vahetu ja hinges-
tatud” (Võhma Linnaleht nr 
121, veebr 2008).

Igal kevadel, kesk loomis-
tungides puhkevat loodust, 
ületavad viimast korda paljud 
noored gümnaasiumide lä-
ved, et öelda jumalaga mure-
tule noorpõlvele ja iseseisvalt 
hakata looma omale tulevik-
ku. Nii ka Tauri – pühapäeval 
on ühe eluetapi lõpp – 12 pik-
ka kooliaastat on selles suu-
nas astutud. Tuult tiibadesse! 
Õnn kaasa!

Praegusel hetkel siis 
sellised mõtisklused muusi-
ka teemadel. Ehk kuuleme 
Taurist veel edaspidigi?

Tauri, tutvusta lühidalt, 
kes Sa oled.

Bioloogia õpetaja ütles et 
ma olen tobe laps.

Millest algas Sinu muu-
sikahuvi? Muusikat lihtsalt 
pandi õppima?

Muusikahuvi algas selle-
ga, kui Valli Tatar mind koolis 
laulma sundis, mis oli mulle 
alguses vastukarva. Muusi-
kakooli astusin õp Reimandi 
soovitusel.

Millised olid esimesed 
võidud?

Esimene võit tuli kooli lau-
luvõistlusel, sain sellepärast 
klassi poiste käest narrida.

J u h e n d a j a / v a n e -
mate tähtsus Sinu 
(muusika)elus?

Hea juhendaja on väga 

tähtis, viisipidamise sain ma 
emalt kaasa.

Mis on muusikas kõige 
olulisem — mis teeb muu-
sikast muusika?

Muusikast teeb muusika 
see, kui sa muusikat kuulates 
saad aru, et see on muusika.

Palju Sa Eestis kirjutata-
vat muusikat jälgida jõuad? 
Millist musa ise kuulad?

Eesti muusikast tean 
niipalju, kui raadiost kuu-
leb. Kuulan kõike olenevalt 
ilmast, aga kõige südame-
lähedasemad on funk, rock, 
drum’n’bass.

Keda Eesti noortest 
meeslauljatest imetled? 
Kellel neist on Sinu mee-
lest suurim potentsiaal?

Superstaari Arnol on 
potentsiaali. Mikk Dede ja 
Chalice on lemmikud.

Kes on Sinu suurimad 
eeskujud?

Tõnis Mägi ja kindlasti ka 
Gunnar Graps

Milline on Su enda 
lemmiklaul, mida oled esi-
tanud? Ja kes on lemmik-
muusik?

See partide lugu, mida ma 
esimese lauluna laulsin, jääb 
eluks ajaks meelde. Lemmik-
muusik on mu vend.

Kui palju on lauludes, 
mida esitad, Sind ennast? 
Kui palju annavad laulud 
Sulle võimalust esineda 
kellegi teisena?

Noo, lauludes üritan anda 
endast 100%, iseasi kui hästi 
see välja kukub. Kellegi tei-
sena esinedes kaotab laulmi-
ne mõtte.

Kas Sa pead mõnda pil-
li oma mõtete väljendami-
seks teistest paremaks?

Jah. Trummid.
Oled Sa ise muusikat 

tehes rahulik protsessis 

viibija või ka valuled mille-
gi käes?

Valulen siis, kui sõrmenu-
kid vahel vastu soolotrummi 
ära löön.

Sinu õde Triin on tun-
tud laulukirjutaja. Kas oled 
ka ise mõne laulu valmis 
sepitsenud? Või on mõtted 
sügaval sahtlipõhjas oota-
mas paremaid aegu?

Vahel tuleb igasuguseid 
huvitavaid viisijuppe, aga 
oma laiskusega pole veel 
jõudnud midagi kirja panna.

Mida kõike oled Sa se-
nise elu jooksul õppida 
jõudnud?

Nagu sa juba ütlesid 
– kõike.

Mis on Sinu tugevad 
küljed, mis on Sind elus 
edasi viinud?

Kindlasti see, et ma jään 
omade liistude juurde ja ei 
lase end teistest mõjutada.

Mis saab edasi? Mida 
uut ootad tulevikult?

Lendavaid autosid ja tul-
nukast pruuti.

Mis jäi veel ütlemata?
Tere!

Toimetaja küsimustele 
vastas Tauri Toomel

Viljandimaa Noortekeskuse 
ja tervisetoa koostöös toimus 
9. juunil Fotojaht kõigile „Suit-
suprii klass 2007/08” kampaa-
nia edukalt lõpetanud klasside 
võistkondadele. Viljandimaa 
koolid on osalenud riiklikus 
kampaanias „Suitsuprii klass” 
alates 2003. aastast. Kampaa-
nia populaarsus on kasvanud 
– üha rohkem jäid võistluses 

osalenud klassid tänu kampaa-
niale suitsupriiks.

Sel aastal oli traditsiooni-
listele riiklikele ja maakondli-
kele loosiauhindadele lisaks 
ka väike kingitus (pastapliiats) 
ja võimalus osaleda Viljandis 
toimuval Fotojahil. Üritus kuju-
tas endast Viljandi kesklinnas 
orienteerumist fotode järgi. Iga 
meeskond sai võistluse algul 

fotod Viljandi tänavatest, 
majadest, objektidest või 
siis detailidest, mille järgi 
tuli liikuda punktist punkti 
ning jäädvustada samas 
kohas oma meeskond 
pildile.

Fotojaht sai alguse 
laululavalt kell 11.00. 
Meile anti aega 2 tundi, 
pilte oli vaja teha umbes 
60 tk. Selle aja jooksul 
tuli pildistada nii palju 
kui võimalik, et punkte 
koguda. Olenevalt pildi 
raskusest sai kas ühe või 
kolm punkti. Võhma kooli 
esindasid kolm võistkon-
da - viiendast, kuuendast 

ja seitsmendast klassist.

Viienda klassi võistlejad 
olid Agnes Alas ja Viktoria Kir-
pu, juhendaja õp Erika Sari. 
Kuuenda klassi võistkonnas 
olid Martin Remmer, Raido 
Remmer, Andris Sild ja Erki-
Henri Meerbach, juhendaja õp 
Kairi Ibrus. Seitsmenda klassi 
võistkonnas olid Teele Vahtra, 
Kertu Vill, Dimitry Savrinovich, 
asendusliige Kadri-Ann Lehis, 
juhendaja õp Heli Lehis.

Võhmakatel läks päris häs-
ti, saime enamuse kohtadest 
pildistatud ja jõudsime kõik õi-
geks ajaks tagasi. Pärast, kui 
žürii pildid üle vaatas, saime 
mälestuseks oranži kummist 
käevõru kirjaga „suitsuprii 
klass” ja igale võistkonnale 
kingiti magnetiline noolemäng. 
Koju sõites leidsime, et meile 
kõigile meeldis seal väga, sai-
me uue kogemuse ning Viljan-
dist rohkem teada. Kokkuvõt-
tes oli meil tore ja lõbus päev!

Agnes ja Viktoria
V klass

Saame tuttavaks

Veretu jaht Viljandis

Huvitav reis Rakverre

Kuuendikud” peavad jahti.

Põhikooli lõpetavad:
Bumbul, Tanel
Gertsjak, Maria
Helü, Nele
Kiilström, Reijo
Koiksaar, Maarek
Koplik, Olavi
Kubjan, Timo
Kuik, Raimo
Liiver, Gerli
Linder, Kätlin
Lippur, Leanika
Meerbach, Kertu-Lilli
Rohelpuu, Marten
Tiirmaa, Tauri
Toots, Teele
Verisman, Kerli
Virgla, Sander
Klassijuhataja Toomas Israel



4 Võhma Linnaleht

Lugupeetud  
Avo Põder

Kõigepealt tänan Sind, et 
leidsid aega kibekiirete tege-
miste ja projektikirjutamiste kõr-
valt minule kirjutamiseks.

Nüüd püüan vastata Sinu 
küsimustele.

„Kaabakad ja pätid”
Ei mina ega teised Võhma 

Linnavolikogu Reformierakonna 
liikmed ei ole teisi linnapäid ega 
Sind süüdistanud 9. mail ilmu-
nud Sakalas. Maakonnalehes 
on juhitud tähelepanu tegevus-
tele Võhma linnavalitsuses, mis 
ei ole seadustega kooskõlas. 
Kohaliku Omavalitsuse Kor-
ralduse Seaduse § 22 järgi on 
linnapeale makstavate lisa- ja 
asendustasude kinnitamine vo-
likogu ainupädevus. Puhkuse-
tasu on samuti lisatasu. Sellele 
probleemile saigi arupärimise-
ga viidatud, sest Võhma prak-
tika on olnud seadusevastane. 
Linnavalitsusel ei ole õigust 
linnapeale lisatasu määrata, 
millele Sa viitasid oma avalikus 
kirjas. Samuti oli arupärimises 
küsimus lisatasu mitte puhku-
sele lubamise kohta.

Kuna Sa aga ei „leidnud” 
aega arupärimisele vastami-
seks, edastasime maakon-
nalehele pressiteate. Kunagi 
volikogus Sa ise ütlesid, et sea-
duseid tuleb täita…?! Sinu sel-
gitus puhkusetasude maksmise 

korra kohta linnalehes, on aga 
pehmelt öeldes tagasihoidlik 
ehk siis ei selgita sisuliselt mi-
dagi.

Arupärimistest
Kahe ja poole aasta jooksul 

olen esitanud Sulle tõesti juba 
KAKS arupärimist. Esimeses, 
9. oktoobril 2007 oli 5 küsimust 
ja teises 7 küsimust. Teise aru-
pärimise saatsin Sulle 9. aprillil 
käesoleval aastal. Arupärimi-
se saatsin linnapea e-posti 
aadressil. Gruusias viibisid Sa 
ajavahemikul 14.-18. aprillini. 
Volikogu istung toimus 24. ap-
rillil. Seega, kui Sul oleks olnud 
soovi arupärimisele korrektselt, 
tähtaegselt ja seadusest tule-
nevalt vastata, siis oli selleks 
aega piisavalt. Pealegi Su hili-
semast vastusest võib aru saa-
da, et ega see Sinult rohkem 
aega kui 15 kuni 20 minutit küll 
ei võtnud. Ja kõigile küsimuste-
le Sa ei suvatsenudki vastata.

Linnavalitsuse palgakorral-
duse alustest

Volikogu määrusega „Lin-
navalitsuse palgakorralduse 
alused” ei saagi rahul olla. Selle 
määrusega seoti linnavalitsuse 
ametnike palgad Vabariigi Va-
litsuse poolt kehtestatud miini-
mumpalgaga. See tähendab, et 
kui tõuseb miinimumpalk, siis 
automaatselt tõusevad palgad 
linnavalitsuse töötajatel. Teistel 
linna asutuste töötajatel selli-

seid garantiisid ei ole. Usun, et 
nüüd said Sa aru, miks me ei 
toetanud seda määrust.

Veel edetabelitest
Lisaks tagasihoidlikule 

kohale linnade edetabelis, 
on Võhma „kuulus” veel ühes 
ajakirjanduses avaldatud ni-
mekirjas. Nimelt oleme Eesti 
20 omavalitsuse seas, kes ei 
suutnud/soovinud tõsta laste-
aiaõpetajate palkasid soovi-
tusliku miinimumini ehk 9350 
kroonini kuus. Võhma puhul 
ei saa aga rääkida suutmatu-
sest. Linnavalitsusel ja volikogu 
koalitsioonil puudus soov seda 
teha ja meie vastavasisuline 
parandusettepanek hääletati 
maha. Rahasumma, mida sel-
line palgatõus oleks nõudnud, 
ei oleks tekitanud linnaeelar-
vele mingit probleemi. Summa 
suurusjärk on võrreldav Sinu ja 
abilinnapea palgatõusuks kulu-
va summaga.

Maikuu volikogust
Maikuu volikogu istung, oi 

üllatus üllatus!, ei olnudki teab 
mis pikk. Esitasime nii Sulle kui 
ka teistele volikogu liikmetele 
Sinu enda allkirjaga kinnitatud 
dokumendi, milles oli näha, et 
asendustasudega seonduvad 
tegevused ei ole olnud korrekt-
sed. Arupärimise vastuses Sa 
aga ei esitanud meile küsitud 
dokumente puhkusetasude 
maksmise kohta.

Samal istungil tutvustasime 
volikogu liikmetele Riigikont-
rolli tähelepanekuid seoses 
omavalitsustes makstavate 
lisatasudega. Tähelepanuväär-
seks tegi selle volikogu istungi 
hoopis see, et Sa ise möönsid 
avalikult, et asju ei ole korrali-
kult ja korrektselt aetud ning 
soovitasid revisjonikomisjonil 
tööle hakata.

Reformikad, tuginedes Rii-
gikontrolli ettepanekutele, tegid 
volikogule ja Sulle ettepaneku 
puudused kõrvaldada. Aga 
nagu alati jäi meie ettepanek 
koalitsiooni tähelepanuta…

Õigusemõistja ja  
prohvet

Lõpetuseks tahan öelda, 
et mina ei ole õigusemõistja 
ega prohvet, kuigi volikogu esi-
mees ja linnapea mind selliste 
tiitlitega pärjasid. Kuid töötades 
Võhma Linnavolikogus, juhin 
edaspidigi tähelepanu tegevus-
tele, mis ei ole korrektsed ning 
toetan alati otsuseid, mis Võh-
ma arengule kaasa aitavad.

Avo, 2005. aasta sügisel 
Sa ise lubasid ausat, avatud ja 
korrektset linnajuhtimist. Seda 
siis, kui me Sinuga läbirääki-
misi pidasime ja Sind volikogus 
linnapea kinnitamisel toetasi-
me. Miks Sa siis ei täida oma 
lubadusi?

Ikka edu soovides!
Lugupidamisega

Ergo Prave

Avalik vastus Võhma linnapeale

Lugedes maikuu Võhma 
Linnalehte, tekkis meis mit-
meid küsimusi, millele püüame 
selles loos vastuseid leida. Ise 
küsides ja ise vastates. Taha-
me mõtteid jagada linnarahva-
ga ja kirjutada linna asjadest 
nii, nagu nad tegelikkuses on 
olnud. Ilma igasuguste lisadeta 
ja väljamõeldisteta.

Alustuseks tahame ära 
märkida ning tunnustada lin-
na pearaamatupidajat pr Tiina 
Rannet. 2007. aasta linna ma-
jandusaasta aruanne on igati 
korrektne ja arusaadav!

Kui meenutada kõike seda, 
mis toimus eelmise aasta aru-
andega, siis on väga hea tõde-
da, et meie tähelepanekud, et-
tepanekud ja kriitika on läinud 
asja ette ning linnavalitsus on 
teinud sellest õiged järeldu-
sed.

Kuidas võivad kolm inimest 
volikogus olla nii ohtlikud Võh-
ma linnale, et neid kohe peab 
igal võimalikul ja võimatul viisil 
tümitama ja laimama? Mitte ei 
saa sellest aru. Üks kolleeg vo-
likogust on meile öelnud: „Teie 
arvamusi ja ettepanekuid, üks-
kõik kui head ja asjalikud need 
ka ei ole, ei tohi toetada ning 
teid ei tohi kusagile kaasata, 
sest olete nii ohtlikud!” Erine-
valt võimukandjatest meie kir-
jutistes laimamist ja mustamist 
ei ole olnud. Poriga pildumine 
ei ole meie stiil. Toome esile 
tegeliku olukorra, mis tugineb 
dokumentidele ja faktidele. 
Laimamisega tegeleb Võhma 
linnas keegi teine. Ja tonte 
näevad need, kes ise neid väl-
ja mõtlevad.

Võhma linn muutub aina 
paremaks ja seda kiiremini kui 
eales varem. Selles on aga 
kõige suurem osa linnaini-
mestel, kes ausalt oma makse 
maksavad ning sellega linna-
kassat täidavad. Võhma koda-

nike tulumaksust laekub 2008. 
aasta linnaeelarvesse ligi 9 
miljonit krooni. Selle rahaga 
saab tõesti linna kujundada ja 
arendada. Reformikatest voli-
kogu liikmete tulumaks laekub 
Võhma linna eelarvesse ja see 
on päris korralik panus linna-
kassasse.

Kummastav on lugeda 
volikogu esimehe arvamust 
rahade laekumise kohta linna. 
„Reformierakond ei ole andnud 
ühtegi senti Võhma linnale” (L. 
Kuld Võhma Linnaleht mai, 
2008. a.). Väga õige. Erakon-
dadel ei olegi sellist raha, mida 
linnade ja valdade vahel jaga-
da. Ent kõik eelmise linnalehe 
artiklis äratoodu ja uhkelt tubli 
linnapea töövõitudeks peeta-
vate objektide rahastamised 
on otsustatud Vabariigi Valit-
suse poolt, kus Reformiera-
kond mängib esimest viiulit. 
Kui volikogu esimees väidab, 
et Reformierakond ei ole Võh-
male mitte sentigi raha toonud, 
siis huvitav, milline erakond 
on? Õigemini, milline erakond 
kuulutab riigieelarve raha oma 
erakonna rahaks?

Volikogu esimees, tutvusta-
des meid läbi linnalehe, unus-
tas vist ära, et ta ise töötab ka 
Võhmast väljaspool – Põltsa-
maal nimelt. Pikad tööpäevad, 
öised vahetused ja sõitmine 
on kurnav ning alati ei ole 
võimalik asjadesse süveneda 
ning siit tulevadki poolikud eel-
nõud, valesti arusaamised ja 
eksimused. „Loogiliselt, kui sa 
elad ja töötad või ainult töötad 
Võhmast kaugemal iga päev, 
ei saa kursis olla Võhma iga-
päevase elu ja sündmustega.”  
(L. Kuld Võhma Linnaleht mai, 
2008. a.)… Enda kogemus on 
alati kõige täpsem. Linnapea 
aga elab Kõo vallas ja abilin-
napea Jõgevamaal. Kusjuures 
linnajuhtide töötasudelt maks-

tav tulumaks ei jõua, erinevalt 
meie tulumaksust, Võhma lin-
na eelarvesse.

Kui Leida Kuld kirjutab 
linnalehes meie ohtratest aru-
pärimistest ja kaebustest, siis 
peaks tema küll volikogu esi-
mehena teadma, et arupärimisi 
on olnud kaks ja kaebusi ei ole 
opositsioon veel ühtegi jõud-
nud esitada. Kuid mine tea, 
ehk peaks volikogu esimeest 
kuulda võtma?!

Võib olla ajab volikogu esi-
mees segi arupärimised ja eel-
arve parandusettepanekud? 
Parandusettepanekuid ole-
me tõesti teinud ligi 20. Kohe 
peab ära märkima, et toetuse 
on leidnud volikogus pool ehk 
0,5 ettepanekut! See ainus 
oli politseile raha eraldamine 
korra tagamiseks linnas. Päris 
100% meie ettepanekuks see 
ei jäänud, kuna ettepanekule 
lisas linnavalitsus veel 5000 
krooni. Ülejäänud linna aren-
damiseks ja paremaks muut-
miseks tehtud ettepanekud on 
aga Rahvaliidu ja Keskerakon-
na koalitsioon linnapea ettepa-
nekul kõik maha hääletanud. 
Toome siin linnarahvale mõned 
näited, mida oleksime tahtnud 
läbi linnaeelarve Võhma pare-
maks muutmiseks teha: Võhma 
linna avaliku sauna remondi 
alustamine, lasteaiaõpetajate 
palga tõstmine soovitusliku mii-
nimumi 9350 kroonini, linna 
raamatukogule lisavahendite 
eraldamine täiendavate raama-
tute ja ajakirjade soetamiseks, 
kõrg- ja eriharidusega kultuuri-
töötajate tõhusama palgatõusu 
toetamine, vahendite eraldami-
ne korteriühistute loomise toe-
tamiseks, I klassi minevatele 
õpilastele ranitsatoetuse maks-
mine. Nendest ettepanekutest 
volikogu esimees linnalehe 
„volikogu nurgas” aga ei kirjuta. 
Siin ilmselt kehtib põhimõte: ise 

ei oska ja ei tee ega taha, aga 
teistel ka ei lase.

Üks huvitav episood siiski 
veel seoses meie ettepaneku-
tega. Meie tegevuse põhimõte 
volikogus töötades on ja jääb 
selliseks, et kui on asjad tehtud 
hästi ja korrektselt, siis toetame 
neid ja avaldame tegijatele tun-
nustust. Seoses sellega tegime 
mõnda aega tagasi volikogus 
ettepaneku maksta linnapea-
le lisatasu edukate projektide 
koostamise ja kaitsmise eest. 
Suur koalitsioon aga hääletas 
selle maha! Veidraks teeb asja 
hoopis see, et juba järgmisel 
volikogu istungil tuli koalitsioon 
ise samasuguse ettepaneku-
ga välja ja lisatasu sai kinni-
tatud ning linnapea tehtud töö 
eest tunnustatud. See näide 
ilmestab vast kõige paremini 
volikogu praeguse koalitsiooni 
tegevust.

Palgamääruse vastu tervi-
kuna opositsioon ei olnud. Küll 
olime vastu ametnike palga-
määrade sidumisele miinimum-
palgaga ja volikogule võetava 
kohustuse: linnavalitsuse töö-
tajate palgafondi koostamise 
aluseks võtta ametnike kesk-
miste palgamäärade summa. 
Linnapea ja volikogu esimees 
väitsid volikogus, et kui raha 
ei ole, siis ei saa neid punkte 
palgamääruses täita. Tundub 
üsna loogiline selgitus olevat. 
Kuid miks siis oli vaja need 
kaks punkti määrusesse jõuga 
sisse hääletada, kui neid võib 
olla täita ei olegi võimalik?! 
Opositsioon pakkus välja konk-
reetsed palgavahemikud, kuid 
see ettepanek ei leidnud piisa-
valt toetust. Meie eesmärk on 
arusaadav, avatud ja korrektne 
linnajuhtimine.

Natuke veel meie „tege-
vusetusest” Võhmas. Nende 
aastatega, mille jooksul me 
oleme Võhmas tegutsenud, on 

tehtud nii mõndagi. Mõned näi-
ted: kooli remont 2001.-2006. 
aastatel (wc`d, dušširuumid, 
II korruse remont, akende va-
hetus, fuajee uuendamine), 
õpilaskodu projekti koostami-
ne, lätlastega ühiste keele- ja 
käsitöölaagrite käivitamine, 
aastatepikkune noortekesku-
se tegevus, lastele maastiku-
mängu korraldamine, noortele 
koolituspäevade läbiviimine, 
väljasõitude korraldamine ja 
palju muud. Ka koristuspäeval 
olid reformikad kohal ja aitasid 
linna puhtamaks muuta.

Linna bussijaama lobudik 
sai koristatud, kuid kahjuks ei 
ole teostunud meie soov ning 
lubadus uue, erinevaid võima-
lusi pakkuva bussijaamahoone 
valmimine. Alustati hoogsalt, 
kuid nüüd on hoog raugenud ja 
edasine arendustegevus selles 
osas seiskunud. Meie küsimu-
se peale volikogus, et millal linn 
saab uue bussijaama, vastas 
linnapea, et rahadega on kit-
sas. Muude toimetamiste taus-
tal tundub selline põhjendus 
mitte eriti tõsiselt võetavana. 
Siiski loodame, et bussijaama 
hoone saab valmis ja linnaini-
meste vajadused ja soovid täi-
detud.

Kurb on veel see, et kui me 
pakume oma abi, siis ei peeta 
seda vajalikuks. Tegime abilin-
napeale ettepaneku kasutada 
meie teadmisi ja kogemusi pro-
jektide koostamisel, et elavda-
da linna spordi- ja kultuurielu. 
Vastust ootame tänaseni…

Et linnarahvas ja ka või-
mulolijad edaspidi meie tege-
mistega rohkem kursis olek-
sid, püüame olla hoolikamad 
ja oma tegevustest tihedamini 
läbi linnalehe kirjutada.

Lõpetuseks veelkord või-
must ja võimu võtmisest. Hu-
vitav, miks üks volikogu liige 
kogu aeg seda rõhutada tahab, 

et meie eesmärgiks on olnud 
ainult võimu võtmine? Julge-
me vastata, et tänaseni oli see 
hoopis vastupidi. Tegelikkuses 
oli volikogu esimees see, kes 
enda erakonnakaaslast vaa-
ta et vägisi siia tahtis upitada 
ning meile volikogu esimehe 
kohta mesimagusalt pakkus. 
Keskerakond aga tahtis samuti 
algusest alates ainult linnapea 
kohta. Vähemaga ei oldud sü-
gisel 2005 nõus. Meil oli võima-
lus võtta kõik, kuid see ei olnud 
eesmärk. Lõpuks tuleb tunnis-
tada valitsuse praeguse liikme 
arvamust: „Teie soovid olid liiga 
tagasihoidlikud ja te ei tahtnud 
peale valimisi midagi. Nüüd 
olete kõigest ilma”. Järgmisel 
korral, sügisel 2009, me enam 
nii sinisilmsed ei ole ja oma ek-
simust ei korda.

Lugupeetud volikogu esi-
mees. Ligi viisteist aastat 
opositsioonis olemist on tõesti 
märkimisväärne saavutus. Kui 
Reformierakond ei oleks 2005. 
aasta sügisel valimistele tul-
nud, istuksid Sa tänaseni opo-
sitsioonis…

Meid on jäänud kummitama 
linnapea lause, kui kohtusime 
augustis 2007. Linnapea ütles 
tookord: „Linnapea amet on 
õhkõrn. Kui ma teeksin koos-
tööd Reformierakonnaga, siis 
oleks see minu poliitiline surm!” 
Seda lausus praegune linna-
pea, kes peab ennast apoliitili-
seks ja kelle kandidatuuri 2005. 
aasta sügisel Reformierakond 
volikogus linnapea valimistel 
esitas ning keda toetas. Siin 
on, mille üle mõelda.

Austusega 
Aleksandr Kirpu, 

Ergo Prave, 
Enna Tikas

PS: Isiklikult Leidale. Kooli 
arengukava küsimus ei olnud 
minu esitatud. Ergo.

Kui kõik ausalt ära rääkida, peame alustama sellest:

Vastulause eelmises 
linnalehes ilmunud 

koolielu puudutavatele 
artiklitele

Pole midagi hirmsamat 
kui ükskõiksus. Seetõttu teeb 
rõõmu, et kooliprobleemid 
tekitavad meie linnas elavat 
arutelu.

Kool ei ole lihtsalt üks 
maja, kus sees klassiruumid, 
tahvlid ja raamatud. Koolist 
teevad kooli õpilased, õpeta-
jad, lapsevanemad, sööklatä-
did, maja eest hoolitsev per-
sonal ja veel mitmed-mitmed 
inimesed.

Võhma linna suurepära-
seks visiitkaardiks on meie 
särasilmsed lapsed, kes on 
edukalt esinenud võistlus-
tel, olümpiaadidel, näitustel. 
Selle edu sepistajateks on 
õpilased, nende toredad ja 
mõistvad vanemad ning ko-
husetundlikult töötavad õpe-
tajad. Inimene, kellel pole 
kohusetunnet, kes ei armasta 
lapsi ja kes ei tunne kella, ei 
lähegi kooli tööle. Õpetajat ei 
saa tööle PANNA, sest ta töö-
tab oma sisemise sunni ajel, 
minnes tundi ka siis, kui kell 
ei helise…

Suurema osa praegustest 
tublidest õpetajatest võttis 

aastaid tagasi tööle tollane 
töökas ja tark koolidirektor Tiiu 
Nõmm, kes hoiab ka prae-
gu oma kätt koolielu pulsil. 
Pärast teda juhtis kooli Ergo 
Prave. Hea meeskonnatöö 
tulemusena kujunes edukai-
maks 2005/2006 õppeaasta, 
mil oli palju olümpiaadivõite 
ja gümnaasiumi lõpetas kuld-
medaliga neli noort inimest. 
Kuigi ka siis oli vastuolusid ja 
rahulolematust, valitses üldi-
selt optimistlik meeleolu. Ja 
koolitund oli 45 minutit pikk.

On tore, et kooli käekäigu 
pärast muretsevad nii linna-
valitsus kui hoolekogu.

Demokraatlikus ühiskon-
nas on väga suur osatähtsus 
opositsioonil, kes ei lase või-
mulolijatel hooletuks ja mu-
gavaks muutuda. Jõudu neile 
selles raskes töös!

Suur suvi on tulekul. 
Loodan, et ka järgmistel õp-
peaastatel jätkub tarkust ja 
tahet teha koostööd linna ja 
kooli arendamisel.

Erika Sari
Võhma Gümnaasiumi 
õpetajate usaldusisik
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Tänan Sind nii erilise kir-
ja eest, millele tuleb vastata 
teadmisega, et seda võivad 
lugeda kõik Võhma Linnale-
he lugejad.

Reformierakonna vastu 
pole mul midagi, otse vas-
tupidi, ma olen mures, et 
Sinu tegutsemine Võhmas 
ei kasvata reformierakonna 
mainet.

Olen nõus, et minu lau-
set ei saa võtta sõna-sõnalt, 
sest keegi pole näinud, et 
Sa läksid koolimaja uksest 
välja, kaenlas 3 paari suuski 
ja lisaks veel kõik muu. Minu 
jutt põhineb teadmisel, et 
2006. a sügisel, peale Sinu 
töösuhte lõppemist Võhma 
Gümnaasiumiga, avastati 
iga-aastase inventuuri käi-
gus, et kõik viimase aasta 
arvetega ostetud suusad, 
kepid, sidemed ja saapad ei 
ole üldse kooli jõudnud. Kas 
Sa müüsid või kinkisid os-
tetud suusavarustust, tead 
Sina kindlasti paremini kui 
mina, ja need, kes on luge-
nud seletuskirju selle kohta, 
et „Ostsin ja maksin sula-
rahas selleaegsele direkto-
rile Ergo Pravele. Maksmi-
se kohta mul mingisugust 
tšekki ei ole.“ või „Küsisin 
direktorilt, kas tohin ühe 
komplekti (suusad, kepid, 
saapad) võtta enda laste 
kasutada. Vastus oli lubav. 
Kahjuks unustasin sellest 
teavitada kehalise kasvatu-
se õpetajaid.“

Kuidas arvetel kirjas 
olevad suusad on ühe fir-
ma omad, aga tagastatud 
suusad hoopis odavama 
firma omad, kuidas laenu-
tatud saapad aasta jooksul 
oma numbrit muutsid: arve-
tel saapad suuruses 40-44, 
aga tagastati numbriga 36, 
on Sinul teada, aga kui soo-
vid, et selle saladuse keegi 
veel välja uuriks, siis anna 
asjadele seaduslik käik - 
Võhma linnavolikogu revis-
jonikomisjoni ülesanne see 
kindlasti ei ole.

Allkirjade kogumine lõ-
pupeol toimus, kuidas saan 
mina selle olematuks kuu-
lutada? Meeldetuletuseks, 
et ka Sina seda ei eitanud, 

võid lugeda 27. juuni 2006. 
a Sakala veergudelt, sa-
mas on kirjas ka, et uueks 
direktoriks valitule avaldati 
survet, et ta Võhmasse ei 
tuleks.

Võib-olla soovid järg-
mises Võhma Linnalehes 
täpsustada, mida Sa minult 
kuulda tahtsid, kui selle kir-
ja mulle saatsid või soovid, 
et meie kirjavahetus jõuaks 
taas Sakala veergudele?

Ilmselt mäletad, kui Sa 
Võhmasse tulid, siis ma üt-
lesin, et mina olen olnud nii 
halb direktor, et minu rinna 
najale Sinu valitsemise ajal 
keegi nutma ei tule ja nii see 
ka oli. Ma tean, et olin halb 
direktor ja sama halb olen 
ma edasi, samas ei ole ma 
kunagi kedagi tahtnud sol-
vata ega ülekohtune olla.

Andsin Sinule üle kollek-
tiivi, kus oli ainult 2 õpetajat, 
keda mina ei olnud tööle 
võtnud, me olime koos kaa-
sa teinud kooli kasvamise 
põhikoolist keskkooliks ja 
kätte võidelnud au nime-
tada kool gümnaasiumiks. 
Aastatel 1989-1999 kuulu-
sime vabariigi eliitkoolide 
hulka, enamus vabariigi 
koole pidas vajalikuks meie 
kooli külastada, et saada siit 
innustust oma tööks. Meie 
õpetajad olid ja kahtlemata 
on edasi vabariigi tippta-
semel, selle tunnistuseks 
on meie õpilaste edukus 
edaspidises elus. Direktori 
nimi ja kehakuju mõjutab 
koolielu aeglaselt ja vähe. 
Kooli käekäik sõltub sellest, 
mis toimub ühiskonnas: kas 
õppimine on au sees, kas 
hea haridus tagab parema 
palga, kas õpilasi jätkub, 
kas vanematel on aega oma 
laste jaoks ja kui kaua jõuab 
õpetaja kõike seda taluda, 
mis praegu koolis toimub.

Mõtlen tihti selle ülekoh-
tu üle, mille osaliseks õpe-
tajad on saanud, minu va-
bandustest siin ei piisa, aga 
vabandan hea meelega, kui 
see toob kellelegi kergen-
dust.

Tiiu Nõmm

Teen siin järjekordse lühi-
kese ülevaate sellest, mis ak-
tuaalne Toompeal – nii Vabarii-
gi Valitsuses kui ka Riigikogus.

Hetke tähtsaim küsimus on 
muidugi riigi selle aasta nega-
tiivne lisaeelarve, mille Valitsus 
on toonud Riigikogusse ja mille 
valitsuskoalitsioon soovib veel 
juunikuus vastu võtta. Kuidas 
me siis jõudsime Eesti riigis 
sellise erakorralise olukorrani, 
kus riik peab keset eelarveaas-
tat oma kulutusi vähendama?

Eelmise aasta lõpul, kui 
Riigikogus arutleti 2008. aas-
ta riigieelarve üle, olid õhus 
selged ohumärgid. Nii Eesti 
Pank kui väliseksperdid hoia-
tasid Valitsust liiga optimistliku 
majandus- ja eelarve tulude 
prognoosi suhtes. Praeguses 
olukorras ei tasu süüdista-
da ka rahandusministeeriumi 
ametnikke – ka nemad esitasid 
Valitsusele mitu võimalikku eel-
arve varianti. Ülepaisutatud tu-
ludega eelarve läbisurumine oli 
just valitsuskoalitsiooni juhtiva 
jõu – Reformierakonna – kindel 
tahe. Oli vaja ju iga hinna eest 
ellu viia just Reformierakonna 
valimislubadused – tulumak-
su vähendamine ja vanema-
palga perioodi pikendamine. 
Mõlemad annavad eelise ja 
lisaraha eelkõige jõukamatele 
inimestele – ühelt poolt võe-
takse neilt maksudega vähem 
raha ja teiselt poolt jagatakse 
neile läbi toetuse rohkem riigi 
poolt kogutud maksuraha. On 
ju maksimaalne vanemapalk 
ca 25000 krooni ja minimaal-
ne 3600 krooni ja see sõltub 
sissetuleku suurusest. Ehk siis 
maksuraha jagatakse ümber 
nendele, kes niigi paremini 
hakkama saavad.

Eelarve täitmiseks tõsteti 
kiirkorras aktsiise, mis tähen-
davad aga kõigile Eesti ini-
mestele kokku lisakulu üle 2 
miljardi krooni. Seda raha aga 
võetakse kõigi käest suhteli-
selt võrdselt rohkem – kütuse, 
toasooja, toiduainete jne eest. 
Valitsus oma otsusega hoogus-
tas niigi kiiret hinnatõusu, mis 
paneb raskesse olukorda just 
sotsiaalsed riskigrupid – laste-
rikkad pered, puudega inime-
sed, pensionärid – kelle sisse-
tulekud ei suuda enam kuidagi 
katta meeletuks tõusnud hindu. 
Kingitused jõukamatele tuleb 
kinni maksta ülejäänutel – see 
on äärmusparempoolne ja are-
nenud Euroopas ennenägema-
tu inimvaenulik maksupoliitika, 

mis toetab „vapraid ja ilusaid” 
ning rohkem omane Lõuna-
Ameerika banaanivabariiki-
dele kui Euroopale. Valitsuse 
poliitika süvendab veelgi lõhet 
inimeste elatustasemes erine-
vates sotsiaalsetes gruppides 
kui ka erinevates Eesti piirkon-
dades. On ju täiesti selge, et 
parempoolset valitsust ei huvita 
ka maapiirkondade areng, kõik 
peab paika panema turumajan-
dus, mis töötab aga just nende 
regioonide kahjuks.

Valitsus pole teinud ühtegi 
põhimõttelist otsust, et lee-
vendada majanduslangust. 
Vastupidi – „pronksiöö”, mille 
kutsus esile Valitsuse käitu-
mine, on majanduslangust kii-
rendanud. „Pronksiööst” võitis 
ainult Reformierakond ja Ansip 
lühiajalise populaarsuse tõusu 
läbi. Kuid Eesti inimene pole 
rumal ja esialgse eufooria järel 
on enamus aru saanud aas-
tataguste sündmuste kahet-
susväärsetes tulemustes, mis 
lähevad meie majandusele ja 
riigile maksma kümneid miljar-
deid reaalseid kroone. Transiidi 
kokkukukkumine, Euroopast 
tulevate investeeringute vähe-
nemine, turismi kokkutõmbu-
mine, Venemaalt tuleva toorme 
kallinemine või üldse ärakuk-
kumine (gaas, puit) on kindlasti 
mõjutanud meie majandust 
miinuse suunas. Kaubavahe-
tus Venemaaga ja investee-
ringud kasvavasse Venemaa 
majandusse on eestlastele 
poliitilistel põhjustel välistatud. 
Kõik meie naabrid aga kasu-
tavad seda, nende majanduse 
jaoks kasulikku võimalust ja 
hõõruvad meie poliitiliste lollus-
te üle kahjurõõmsalt käsi. Just 
suhted Venemaaga on üks põ-
hilisi põhjusi, miks Eesti majan-
duskasv oli selle aasta esime-
ses kvartalis kõige madalam 
Euroopa Liidus – vaid 0,1%. 
Eksperdid on ennustanud nüüd 
juba aasta lõpuks miinuskasvu 
ehk siis langust eelmise aasta-
ga võrreldes. Taolises olukor-
ras on täiesti vastutustundetu 
peaminister Ansipi seni kest-
nud kiidulaul, et kõik on hästi 
ja läheb järjest paremini. Ju 
tuleb kuidagi ennast õigustada, 
aga lõpmatuseni pole võimalik 
reaalse olukorra ees jaanalinnu 
kombel pead liiva alla peita.

Milline on siis hetkeolu-
kord? Reformierakond sai 
ülebluhvitud eelarvega tehtud 
oma valimislubadused, teiste 
valitsuserakondade lubadused 

aga on täitmata ja jäävadki täit-
mata. Raha koalitsioonileppe 
täitmiseks lihtsalt ei ole. Niisu-
gune tüüpiline Suure Peetri ja 
Väikse Peetri lugu. Reformiera-
kond teadis täpselt, milliseks 
olukord kujuneb ja oli juba aas-
ta tagasi veendunud, et koa-
litsioonipartnerite lubadusi ei 
peagi täitma. Kuidas hindavad 
siis sellist pettasaamist Isamaa 
ja ResPublica Liit ning Sotsiaal-
demokraadid? Eks neil tuleb 
tegeleda nn asendustegevus-
tega, et end kuidagi pildil hoida 
– küll haldusreformiga (IRL), 
töölepinguseaduse või mak-
sude muutmise juba ette kao-
tatud lahingutega (Sotsid) jne. 
Eks ole näha, kaua need era-
konnad enda „alama” seisust 
Valitsuses taluda suudavad. 
Esialgu tundub küll valitsuses 
olemine neile nii magus, et võib 
loobuda nii maailmavaatest kui 
oma põhimõtetest.

Mida sisaldab negatiivne li-
saeelarve? Milliseid kulusid Va-
litsus tahab piirata? Suurimad 
kärped on tehtud investeerin-
gutes, seda eriti omavalitsuste-
le vajalike objektide arvelt. Tao-
line otsus aga süvendab veelgi 
majanduslangust, just ehitami-
ne ja renoveerimine annaksid 
tööd ehitus- ja ehitusmater-
jalide sektorile, mis annaksid 
tugeva panuse nii tööhõivesse 
kui majandusse. Samas pole 
ministeeriumid praktiliselt üldse 
suutnud kärpida oma ebamõist-
likult suureks paisunud tege-
vuskulusid. Ehk siis riigiameti-
tes jätkub „pidu katku ajal”, kui 
samal ajal vähendatakse raha 
sotsiaalhoolekandele, rahva-
tervise ennetusprogrammidele, 
kogumispensioni fondidele, kul-
tuurile, haridusele jne jne. See 
on kõike muud kui mõistlik eel-
arvepoliitika. Ministeeriumid ei 
saa kuidagi hakkama uue Eu-
roopa Liidu rahastamisperioodi 
ettevalmistustega, mille tõttu ei 
saa majanduse elavdamiseks 
kasutusele võtta ka euroraha 
– mitmetes valdkondades on 
asi edasi lükkunud juba aasta 
võrra.

Mida tuleks Valitsusel ette 
võtta, et leevendada majan-
duslangust? Kõigepealt ei to-
hiks kindlasti vähendada tule-
vikku suunatud investeeringuid 
teedele, sotsiaal-, haridus- ja 
kultuurivaldkonnas. Senisest 
palju suuremas määras tuleks 
toetada eksportivat tootmist 
– tehnoloogia arendamine, 
vajalik infrastruktuur, omava-

litsuste koostöö ettevõtjatega, 
vabade maade andmine oma-
valitsustele ettevõtluse aren-
damiseks, maapiirkonna et-
tevõtete soodustamine. Meie 
välispoliitika ekspordi toetami-
seks ja ettevõtjatele välistur-
gudel kontaktide loomiseks on 
täiesti hambutu. Kui teiste riiki-
de välissaatkonnad tegelevad 
esmajärjekorras just selliste 
kasulike kontaktide loomisega, 
siis meie omad tegelevad tava-
liselt mingi abstraktse kultuuri-
vahetuse või muu „tilu-liluga”. 
Ei saa jätta meelde tuletamata, 
et juba palju aastaid järjest on 
välisministri koht olnud just Re-
formierakonna käes.

Olen viimasel ajal rääkinud 
paljude eesti ettevõtjatega, kes 
kõik on meie Valitsuse majan-
duspoliitikas täiesti pettunud. 
Välisfirmade eelistamine meie
riigihangetel, jätkuv jama aren-
guks vajalike maade saamise-
ga, majandussuhted Venemaa-
ga, teatud Reformierakonna 
soosikute eelistamine (Eesti 
Ehitus ja Reformierakonna 
„suurim sõber” Toomas Luman 
versus Merko ja Toomas An-
nus), suutmatus vastu võtta 
vajalikke majanduspoliitilisi ja 
riigieelarvelisi otsuseid jne. 
Kõik see sunnib meie ettevõt-
jaid oma ettevõtetega lihtsalt 
Eestist lahkuma – Lätti, Leetu, 
Ukrainasse, Põhjamaadesse, 
Lääne-Euroopasse, kus on 
paremad tingimused ja stabiil-
ne majanduspoliitika. Taoline 
tendents aga suurendab meie 
tööpuudust, mis hetkel tublisti 
kasvamas ja mõjub pidurdavalt 
meie majanduse ja riigi aren-
gule.

Keskerakond ja teised Rii-
gikogu opositsioonierakonnad 
on korduvalt juhtinud Valitsuse 
tähelepanu ülaltoodud prob-
leemidele ja teinud ettepane-
kuid olukorra parandamiseks. 
Kõik need ettepanekud on seni 
kostnud kurtidele kõrvadele. 
Valitsus jätkab endisel kursil, 
mis viimas riiki ja selle majan-
dust langusele. Valitsusel oleks 
nüüd küll viimane aeg eufoo-
riast üles ärgata ja tööle haka-
ta, kaasates selleks opositsioo-
ni, omavalitsused, ettevõtjad ja 
kodanikuühendused. Ma väga 
loodan, et pole veel hilja hoid-
maks ära kõige hullemaid aren-
gustsenaariume.

Jaak Aab
Riigikogu liige

Toompeal on läinud tuliseks

Kuna olen Riigikogusse va-
litud Viljandimaalt, pean oma 
kohuseks valijatele aru anda, 
mida lõppeval poliitikahooajal 
teinud olen. Tänan Võhma 
linnalehe toimetust võimaluse 
eest kasutada selleks aruan-
deks Võhma Linnalehte.

Tänavu kevadel on märk-
sõnaks kokkuhoid seda nii rii-
gis, omavalitsuses kui ka iga 

peres. Majandada tuleb mõist-
likult. On kulutusi, mis viimas-
tel headel majandusaastatel 

on kontrollimatult paisunud. 
Need tuleb üle vaadata ja 
vajadusel koomale tõmma-
ta.

Sellel talvisel-kevadisel 
perioodil on olulisemad par-
lamendi poolt menetletud 

seadused näiteks SMS-lae-
nude reklaamipiirangud, ham-
baproteesihüvitiste saajate 
ringi laiendamine väljateenitud 
aastate pensionäride võrra ja 
viljatusravi täiendav toetami-
ne.

Viimastel kuudel olen kü-
lastanud Võhmat, Suure-Jaa-
nit, Viljandit, aidanud korda 
ajada Holstre-Polli tervisekes-

kuse maa-asju ning kohtunud 
Viljandimaa inimestega mujal-
gi. Rõõm oli näha, et Viljandi-
maal on palju tegusaid ettevõt-
jaid ning sedagi, et viimastel 
aastatel on valminud uusi las-
teaedu ja avardunud vaba aja 
veetmise võimalused.

Mul on hea meel, et hiljuti 
kinnitati omavalitsuste inves-
teeringute kava, mis Viljandi-
maal toetab näiteks Olustve-
re aleviku lasteaia ehitamist 
ja Tarvastu lasteaia remonti, 
Karksi-Nuia gümnaasiumi 
vana õppehoone ja Kalmetu 
põhikooli ning Võhma Güm-
naasiumi spordihoone remon-
ti.

Üheks oma teemaks olen 
võtnud inimeste teavitamise 

olmemüraga seotud ohtudest 
ja võimalustest nendele vastu 
seista. Usun, et teave oma õi-
guste kohta ning vajadus iga-
päevategemistes kaasinimes-
tega arvestada, on aktuaalsed 
ka Viljandimaal.

Põhjalikuma ülevaate 
minu tegemistest leiate inter-
netis aadressilt www.toniskoiv.
ee. Samas saate anda teada, 
mida minu tegemistest arvate 
ning mida parlamendilt ootate.

Soovin Teile ilusat suve, 
leidke kindlasti aega olla lähe-
daste seltsis!

Tõnis Kõiv
Riigikogu liige

Järva-Viljandimaalt 
valitud

Maikuu Võhma Linnale-
hes Sinu nime kandev ar-
tikkel „Täienduseks” üllatas 
mind negatiivselt. Kuigi Sa 
oled oma varasemateski 
väljaütlemistes nii mind kui 
teisi reformierakondlasi hal-
va sõnaga meeles pidanud, 
ületas eelmise kuu linnale-
he artikkel kõik eelneva. Nii 
otsese valega ründamine 
on lubamatu. Kust kohast 
on pärit „faktid”, millele Sa 
linnalehes otsesõnu viitad, 
et mina olla lahkunud koo-
list koos õpilastele ostetud 
kolme komplekti suuskade, 
saabaste ja kõige muu sinna 
juurdekuuluva suusavarus-
tusega? Kes on Sulle sellist 
absoluutselt valet informat-
siooni andnud? Nõuan minu 
kohta levitatud ebaõigete 
süüdistuste kohest ümber-
lükkamist.

Hea kolleeg Tiiu Nõmm. 
Loodan, et Sa oled saanud 
aru oma artikli äärmisest 
mõttetusest ja rumalusest. 
Pöördun Sinu poole ja teen 
Sulle ettepaneku järgmises 
Võhma Linnalehes ilmsel-
ged ja räiged valed seoses 
allkirjade kogumisega lõpu-
peol, suusavarustuse omas-
tamisega ja koolidirektori 
konkursi võitja ähvardami-
sega seoses ümber lükata 
ja avalikult läbi Võhma linna-
lehe minu ees vabandada.

Samuti pead Sa vaban-
dama oma kolleegide, Võh-
ma Gümnaasiumi õpetajate 
ees, kellele Su artikkel oli 
samuti sügavalt solvav ning 
nende suhtes ülekohtune.

Lugupidamisega
Ergo Prave

9. juunil 2008. aastal

Austatud  
pr Tiiu Nõmm

Tere, Ergo!

Hea Võhma linna kodanik!
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Viljandi maakonna raa-
matukogutöötajate õppereis 
toimus sel aastal 4.-5.juunil 
Hiiumaale. Teele asusime 
juba hommikul vara. Praamil 
saime nautida ilusat suveil-
ma, mida jätkus kogu reisiks.

Esmalt külastasime Kat-
ri külalistemaja, mis asub 
Tubalal, 5 km kaugusel 
Kärdlast. Hoonete kompleks 
paikneb keset ilusat loodust, 
ümbrust kaunistavad põllud 
ja metsad, mereni on 5 km. 
Seal on võimalik mõnusalt 
puhata nii koos oma perega 
või korraldada üritusi suure-
male seltskonnale.

Kui olime rikkalikult keha 
kinnitanud ja toad ööbimiseks 
ette valmistanud, asusime 
Hiiumaad avastama. Kuna 
meie eesmärk oli vaadata, 
kuidas teised raamatukogud 
elavad ja ehk ka mõni hea 
idee oma raamatukogu jaoks 
leida, siis olime huvitatud 
Hiiumaal raamatukogudest.

Kõigepealt läksimegi Pa-
lade raamatukokku, mis asub 
Palade Põhikooliga ühes ma-
jas alates juba 2003. aastast. 
2007. a kevadel sai kooli-
maja osa uued ja suuremad 
ruumid ning nüüd jagatakse 
neid Palade Loodusharidus-
keskusega. Selles ruumis 
on tõesti lastel meeldiv kõike 
looduse kohta teada saada. 
On olemas videod, raama-
tud ja väljapanekud. Palade 
raamatukogu on küll rahva-
raamatukogu, kuid täidab ka 
kooliraamatukogu ülesan-
deid. Raamatukogus asub 3 
arvutiga avalik internetipunkt, 
mis on avatud raamatuko-

gu lahtioleku ajal. Juhataja 
kurtis, et peale kooli lapsed 
enam raamatukokku tulla ei 
soovi, sest koolist tulles teist 
korda samasse majja enam 
tulla ei taheta. Raamatuko-
gus leidsime riiulitelt palju 
rariteete. Hinnalisemad asu-
sid kinnises fondis. Juhataja 
selgitas, et kunagi oli majandi 
esimees need antikvariaadist 
ostnud ja hiljem raamatuko-
gule kinkinud. Küll oleks taht-
nud neid kauem sirvida, kuid 
taolistel reisidel oleneb kõik 
ajakavast.

Teisena külastasime 
Kärdla raamatukogu. Linna-
raamatukogu loeb end Kärd-

la Kalevivabriku laenuraa-
matukogu järglaseks ja saab 
tähistada sel aastal oma 135. 
juubelit. Ruumid olid avarad 
ja meeldivad. Vastuvõtt sü-
damlik.

Tutvunud raamatukoguga 
ja joonud kosutavat igavese 
nooruse allika vett (seda sai-
me hiljem otse allikast pude-
litega kaasa võtta), suundu-
sime tutvuma Kärdla linna ja 
selle ümbrusega.

Õhtu veetsime Soera ta-
lumuuseumis, koos Soome 
turistidega nautisime mõnu-
sat folkloorikava. Hiljem pa-
kuti rahvuslikku toitu.

Kuna Hiiumaa sääsed 

olid meie vastu väga õelad, 
siis pöördusime tagasi Katri 
külalistemajja, et nende eest 
tuppa varjuda. Kel polnud 
veel soovi ruumidesse jääda, 
võis tutvuda majaümbruse 
kauni loodusega ja imearmsa 
majavalvuriga – suure sõbra-
liku valge koeraga.

Hommikul ootas meid 
taas vägev söömaaeg. Aitäh 
pererahvale, tänu kellele oli 
meil seal väga mugav ja hu-
bane olla.

Teisel päeval tundsime 
huvi Hiiumaa tuletornide 
vastu. Ristimäest möödudes 
asetasime sinna omatehtud 
looduslikust materjalist ristid. 
Neid oli seal ees ootamas 
juba tohutu hulk, tehtud nii 
puidust kui kivist.

Enne Käinat põikasime 
sisse metssigade kasvatus-
se. Paljudele nende hulgast 
oli pandud meie praeguste 
poliitikute eesnimed. Nii ela-
sid seal Mart, Siim, Edgar, 
Kristiina, Carmen jne.

Mõned kilomeetrid sõitu 
ja juba käisime uudistamas 
ühe andeka mehe kätetööd, 
kes oli ehitanud oma kodu 
ligidale Eiffeli torni täpse 
puust koopia, tipus lehvimas 
Eesti lipp. Kahjuks on kästud 
mehel see torn lammutada, 
olevat ohtlik. Meie arust võiks 
ta siiski olla inimestele vaa-
tamiseks avatud. Praegugi 
oli seal väljas silt, mis keelas 
sees ronimise. Hea, et saime 
enne lõhkumist imetleda nuti-
ka mehe kätetööd.

Käina raamatukogu asu-
kohaks on alevik, aga lae-
nutus- ja internetipunktid 
asuvad ka Kassaris ja Män-
namaal. Raamatukogu ise 
oli väga, väga ilus. Ei mingit 
euroremonti, vaid stiliseeritud 

vana. Samas majas asus ka 
linnavalitsus. Kunagi oli ses 
majas elanud kirjanik Mats 
Traat.

Jalutasime veel Käinas 
ja Kassaris. Meri oli “tänu” 
põuale taandunud rannast 
kaugele. Kalade lämbumis-
surma vältimiseks olid kopad 
kaevanud sügavaid auke. 
Huvitavat nägime veel villa-
vabrikus. Näidati, kuidas vil-
last saab lõng. Nii mõnedki 
ostsid kaasa kindaid, kamp-
suneid ja salle ning materjali 
kodus meisterdamiseks.

Me oleks veel palju vaa-
data ja uurida tahtnud, kuid 
juba oli aeg minna praamile.

Õhtustasime juba Lääne-

maal Mihkli külalistemajas. 
mis asub Läänemaal Rida-
la vallas Mäekülas, 10 km 
kaugusel Haapsalu linnast 
ja 4,5 km kaugusel Rohuküla 
sadamast. Meri on vaid 1 km 
kaugusel. Külaliste nappuse 
üle perenaine ei kurtnud. Toi-
duained tulevad kõik oma ta-
lust. Isegi Tallinnast ja Tartust 
käiakse seal pulmi pidamas. 
Inimesed on aru saanud ma-
hepõllumajanduse eelistest.

Ja algaski kojusõit. Õppe-
reis oli tõesti meeldejääv.

Maire ja Eha 
raamatukogust

Käina raamatukogu lugemissaal

15. juuni - viidipäev
Kirikukalendris märter 

Vituse (4. sajandi algul) mä-
lestuspäev. Kroonik Balthasar 
Russowi andmetel keskajal 
Eestis paiguti hästi tuntud täht-
päev, 19. sajandiks muutunud 
vähetähtsaks. Viidipäeval on 
viimane aeg kapsaid istutada 
(hiljem istutatud kapsad ei kas-
vata päid), hakkas vähenema 
lehmade piimaand. Viidipäeval 
ei kasteta taimi, et nad ära ei 
kuivaks.See oli maarahvale kii-
re töötegemise aeg.

24. juuni - jaanipäev
Jaanipäev on iidne suvepü-

ha, aasta tähtsam püha. Jaani-
laupäeval oli maal ja ka linnas 
veel hiljuti tavaks käia saunas 
ja tingimata külastada surnu-
aial omaste haudasid. Õhtul 
süüdati jaanituli, aasta kõige 
olulisem tuli. Jaanituld tehak-
se tänagi, see tava on üsna 
vähe muutunud viimase saja 
aastaga. Kui, siis ehk seevõr-
ra, et sajandi eest oli jaanituli 
sagedasti paik, kuhu koguneti 
igas vanuses pereliikmetega 
ühiselt lõbutsema. Tänapäeval 
kohtuvad rohkem ühevanused 
sõbrad.

Paljud rahvad seostasid 
jaanituld algselt päikesepüha ja 
-kultusega. See kehtib ka eest-
laste kohta. Jaanitule juures on 
läbi sajandite tantsitud ja laul-
dud, sinna kutsuti alati pillimehi 
või ansambleid. Jaanilaupäeva 
öösel on läbi aegade paadiga 
sõidetud, põletatud seal tõrvi-
kuid või küünlaid, mis hämaru-

ses – pimedaks ju õigupoolest 
ei lähegi – peegelduvad tume-
dal veel. Jaanipäeva juurde 
kuulub rida maagilisi, kuid igal 
juhul romantilisi ettevõtmisi.

Näiteks sõnajalaõie otsimi-
ne. Sõnajalaõit tuli otsida met-
sast üksinda. Sõnajalg õitseb 
uskumuse järgi kord aastas 
jaaniööl ja õnnelik leidja on 
hoobilt rikas, valdab erilisi os-
kusi ja salakeeli. 20. sajandil 
oli jaanitulelt tavaks minna ka-
hekesi sõnajalaõit otsima. Ikka 
koos kalli kaaslasega. Kuna te-
gemist on aasta lühima ööga, 
siis oli tavaks olla päikesetõu-
suni ärkvel.

Üldlevinud arvamuse jär-
gi on suur õnn, kui jaaniööl 
ei saja. Jaanikastel on läbi 
paljude sajandite usutud ole-
vat maagiline tervistav ja ilu 
andev jõud, mistõttu sellega 
pesti nägu. Veel sajand varem 
oli tava jaanikastes kukerpalli 
visata, mis pidi vältima selja-
haigused – talurahva nuhtluse 
– ja aitama olla terve. Tegemist 
oli nii olulise pühaga, et anti 
vaba päev karjasele, teenija-
rahvale ja muidugi noortele. 
Toimetati üksnes hädavaja-
likke toiminguid, välditi karja 
sattumist võõra silma ette, et 
seda ei saaks ära nõiduda ega 
kahjustada.

27. juuni - seitsmemaga-
japäev

Päev on saanud oma nime 
ülimalt tuntud kristlikult legen-
dilt. Eesti rahvakalendris sel 
tähtpäeval viimastel sajanditel 

tähtsust pole olnud – on tea-
da üksnes analoogial põhinev 
ilmaenne, et kui sel päeval 
sajab, siis sajab seitse päeva 
(nädalat) järjest. Huvitav nimi 
on hoidnud selle päeva tänini 
tähtpäevade loetelus.

29. juuni - suvine 
Peetripäev

Suvine peetripäev on Lõu-
na-, Ida- ja Kagu-Eesti püha. 
Tähtpäeval on neil aladel tu-
gev õigeusukalendri mõju. 
Vanemate allikate järgi on see 
olnud varasematel sajanditel 
populaarne päev, mida on tä-
histatud sarnaselt jaanipäeva-
ga tulede, tantsimise ja laulu-
ga. Samuti on viidud ohvriande 
pühapaikadesse ja valitsenud 
töökeeld. Õigeusu alade suvi-
ne peetripäev on kirmaste aeg 
ja just noorte neidude pidutse-
mise aeg, kevade ärasaatmise 
püha. On käidud ühiselt vihtu 
tegemas. Töökeelud on seo-
tud piksega – heinakuhjade 
tegemine, põllutööd jmt tõm-
bavad äikest ligi. Söödi sõira 
ja piimatoite. Puukoor jääb 
peetripäevast kinni.

2. juuli - heinamaarjapäev
Nagu kõik maarjapäevad 

on seegi püha seotud maar-
japuna joomise ja teatavate 
naistetööde keeldudega. Seal-
hulgas peeti vahet heinateol. 
Heinamaarjapäev on olnud 
veel 17.-18. sajandil popu-
laarne püha, olulise maagilise 
kombestiku ja oma tavadega. 
Heinamaarjapäev oli üks pik-

sega seotud pühadest, mistõt-
tu äikese kartusel oli heinatöö 
keelatud. Üldiselt algas suu-
rem heinategu selle püha järel. 
Kalapüügikeeld, kuid kalasaa-
gi heaks tuli vette ohverdada. 
Naistetööd, sh nõelatööd, on 
keelatud – mõjuvad halvasti 
lammastele.

10. juuli – 
seitmevennapäev

Seitsmevennapäev on ki-
rikupüha, millega mälestati 
märtritena hukatud vendi. Rah-
vakalendris on aga seitsme-
vennapäev ja seitsmemaga-
japäev lootusetult segunenud, 
eriti kalendrireformi mõjul, kui 
tähtpäevad sattusid lähestik-
ku. Üldlevinud on ilmaenne, et 
seitsmevennapäeva vihmasa-
du kestab seitse nädalat jär-
jest. Heinategu oli keelatud.

22. juuli - madlipäev
Esineb üksnes vanemates 

kirjalikes allikates uudseleiva 
päevana. Madlipäeva nimepü-
hak on Uue Testamendi kesk-
ne naistegelane, kelle Jeesus 
puhastas seitsmest deemonist. 
Ta kuulus Jeesusele järgnenud 
naiste hulka, kes hoolitsesid 
tema ja ta jüngrite eest teel Je-
ruusalemma. Viibis ristilöömise 
juures, aitas Jeesust matta ja 
avastas hommikuvalguses tüh-
ja haua. Hiljem hoolitses jüng-
rite eest, mille märgiks teenis 
juba varakirstlikus kirikus auni-
metuse apostola apostolorum 
– apostlite apostel.

Kasutatud materjal:  
http://www.folklore.ee/Berta/
index.php

Koostas Teele Vahtra

Kalendri tähtpäevi

Teadaolevalt on paljud 
lapsevanemad raskustes 
oma erivajadusega laste 
hoiu korraldamisega. Prob-
leem on terav mitte ainult 
sellepärast, et vanemail 
on majanduslikel põhjustel 
vaja tööl käia, vaid ka lap-
se arengut silmas pidades 
– koolitatud hoidja saaks 
varases eas lapsega tegel-
des kaasa aidata, et laps 
optimaalselt areneks.

Koolitust tööks erivaja-
dustega lastega on potent-
siaalsetele lapsehoidjatele 
seni vähe korraldatud.

Koostöös Sotsiaalmi-
nisteeriumiga korraldab Pe-
rekasvatuse Instituut kolm 
lapsehoidjate koolitust. 
Eesmärgiks on koolitada 
50 eesti ning 25 vene keelt 
kõnelevat lapsehoidjat, kes 
asuksid tööle puuetega las-
tega.

Koolituse kestus au-
gust-oktoober, kutseeksam 

on novembri alguses.
Koolitused toimuvad eri-

nevates Eesti piirkondades. 
Toimumiskoha valiku mää-
rab koolitatavate elukoht.

Koolitatav maksab ise 
koolituse ning eksami eest 
300 krooni. Projekt katab 
muud kulud, välja arvatud 
transpordikulu (sõit kooli-
tuspaika).

Koolitusele saamise 
eelduseks on omavalitsuse 
toetus (kirjalik) ning kiri pe-
relt, kes soovib koolitatavat 
pärast tunnistuse saamist 
endale lapsehoidjaks.

Kui koolitusele soovib 
tulla inimene, kes tahab 
luua kas osaühingu või asu-
da tegutsema FIE-na, peab 
ta vastavasisulise avalduse 
kirjutama.

Kristin Sooaru
Perekasvatuse 

Instituudi projektijuht

Lapsehoidjate 
koolitus

Üks grupp on plaanis vene keeles koolitada. Kui leidub vene 
peresid, kes vajavad hoidjat ja inimesi, kes sooviksid hoida, 

andke julgelt teada.

Huvilistel palun ühendust võtta sotsiaalnõuniku  
Lea Ibrusega; tel 437 7170, 5669 5308 või  

e-postiga lea12@hot.ee

Õppereis Hiiumaale

Osa Eiffeli koopiast
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Pingeline kooliaasta hakkab 
lõppema ning koolilastel algab 
väljateenitud suvepuhkus.

Päevad on küll pikemaks läi-
nud, kuid meil kõigil, kes osalevad 
pimedal ajal liikluses, peaksime 
meeles pidama, et helkurit tuleb ka 
suveperioodil kanda. Liiklusees-
kirja järgi peab helkurit kandma 
pimedal ajal või halva nähtavuse 
korral kõnniteeta ja valgustamata 
teel. Miinimum trahvisumma võib 
alata 180 kroonist ning kasvada 
kuni 600 kroonini. Nii nagu talvel, 
tekitab ka suvel helkurita jalakäija 
liiklusohtlikke olukordi. Sellisel ju-
hul võib trahvisumma olla kümme 
korda suurem - kuni 6000 krooni. 
Tuletame ikka ja jälle meelde, et 
muretsege kindlasti omale hel-
kur, sest odavamat elukindlustust 
tõesti ei ole.

Ilusate ilmade saabumisega 
hakkavad tänavale järjest rohkem 
liikuma jalgrattad ja mopeedid. 
Jalgrattaga liigeldes soovitame 
kanda kaitsekiivrit, kuid mopeedi 
juhtimise korral on see lausa ko-
hustuslik. 14-15-aastane mopee-
dijuht peab omama ka nõueteko-
hast juhiluba.

Paari viimase aasta jooksul 
on Eesti liikluspilti lisandunud 
tuhandeid mootorrattaid. 2007. 
aastal alates 4000 mootorratast. 
Lisaks ostetakse Eestis aastas 
vähemalt 1000 mopeedi.

Esmakordselt Eestis korral-
datakse sel aastal põhjalikum 
ja süsteemsem kaherattaliste 
sõidukitega liiklejate ohutusele 
suunatud liiklusohutuse kampaa-
nia ”Märka mind”. Väga suur osa 
mootorrataste ja teiste kaherat-
talistega toimuvatest õnnetustest 
leiab aset kokkupõrkes sõiduau-
toga ning olukorras, kus autojuht 
ratturit ei märka. Kampaania on 
mõeldud selleks, et vähendada 

liiklusõnnetusjuhtumeid autojuh-
tide ning mootorratturite ja teiste 
kaherattaliste sõidukite juhtide 
osalusel. Juhtida tuleb eelkõige 
autojuhtide tähelepanu sellele, 
et liikluses on esindatud ka ka-
herattaliste sõidukitega liiklejad 
- mootorratturid, mopeedijuhid ja 
jalgratturid. Ärgitada kaherattalisi 
liiklejaid end liikluses paremini 
nähtavaks tegema.

Mopeedi ja jalgratta juhtide-
le soovitame turvaliseks liikle-
miseks eredavärvilist riietust, 
kaitsekiivrit ja muu turvavarus-
tuse kasutamist.

KIIVER PÄHE JA ESITULI 
PÕLEMA!

EDUKAT LIIKLEMIST!
Tuletame veelkord meelde 

kõigile, et alkoholijoobes on jalg-
ratta ja mopeedi juhtimine kee-
latud. Nende nõuete eiramine 
toob kaasa väärteoprotokolli ning 
karistus võib ulatuda kuni 6000 
kroonini.

Käes suveperiood ja kohe-
kohe koolivaheaeg käes. Kutsun 
siinjuures lapsevanemaid üles 
oma laste vastu huvi tundma. 
Praktikas ei ole harvad juhud, kus 

lapsevanemad on üllatunud, kui 
politsei on nende last karistanud 
juba tõsisema väärteo eest. Olge 
lapsevanemad valvsad ja tundke 
oma laste vastu huvi, kus nad 
viibivad ning millega nad tegele-
vad.

Järjest sagedamini on juhtu-
meid, kus alaealised on hankinud 
endale vanu mootorsõidukeid ja 
püüdnud neid korda teha, et tee-
del kiirsõitu proovida. Maanteedel 
liikudes on nii mõnigi tähelepa-
nelik kodanik märganud kruusa-
kattega teedel suuri vagusid, 
mis on jäetud just nn „tõmmete” 
tegemisel. Sellised vaod on tekki-
nud teedele noorte sõidukijuhtide 

rallisõidu tulemusel.  Siinkohal tu-
letan veel kord kõigile lapsevane-
matele meelde, et mootorsõiduki 
juhtimiseks peab olema ka noorel 
juhil vastava kategooria mootor-
sõiduki juhiluba. Samuti peab sõi-
duk olema läbinud nõuetekohase 
tehnilise ülevaatuse ja omama 
kehtivat liikluskindlustust.

Üha enam on levinud joobes 
olekus sõiduki juhtimine. Tava-
liselt ennast roolijoodik kurjate-
gijaks ei pea. Noorte seas võib 
purjus peaga sõitnu kõva poiss 
olla, kuid ühiskonna jaoks on ta 
juba ohtlik ning teeb võidujooksu 
surmaga. Kui autojuht jääb alko-
holijoobes juhtimise eest vahele, 
siis järgneb rahatrahv kuni 18000 
krooni. Ühe aasta jooksul teist-
kordselt purjuspäi roolis tabatak-
se, siis järgneb kriminaalmenet-
lus ning kohus võib rikkuja juba 
vanglasse saata, kuigi mõnikord 
määratakse selle asemel rahali-
ne karistus.

Juba aasta on aktiivsemalt 
püütud Eestimaal liiklusõnnetuste 
arvu kasvu pidurdada, selleks on 
politsei erilist tähelepanu pööra-
nud turvavööde kasutamisele ja 
sõidukiirusele. Kiiruse ületamine 
10 km/h võib asulas tuua kaasa 
rahatrahvi, üle 20 km/h kiiruse 
ületamine võivad kaasa tuua 
kopsaka rahatrahvi (kuni 3000 
krooni) ja mootorsõiduki juhtimis-
õiguse peatamise kuni kolmeks 
kuuks.

Tulemas on jaanipäev – Ees-
timaa kõige pikem päev ja kõige 
lühem öö aastas. Noorte seas le-
vib ütlus, et veeta jaaniöö kaine-
na on sama, et „homme hakkan 
õppima”. Mõelge siis eelnevalt 
ette ning liituge kampaaniaga 
„Selge grupijuht”, mille idee on 
lihtne: kes sõidab, see sõidab 
ning kes võtab, see võtab. Kol-
mandat varianti enam olla ei saa. 
Ole valmis vastutama nii iseenda 
kui oma sõprade eest, et jaaniöö 
mööduks kõigile meile lõbusalt, 
meeldejäävalt, kuid ilma pahan-
duste ja karistusteta.

Harry Andresson
Suure-Jaani 

konstaablijaoskonna 
komissar

Liikluseeskiri § 2 (28) ütleb:
Mopeed on kahe- või kolmerattaline sõiduk, mille sisepõlemismooto-
ri töömaht ei ületa 50 cm³ ja valmistajakiirus ei ületa 45 km/h.
Liiklusseadus § 10 (2):
Mopeedi võib juhtida vähemalt 14-aastane isik.
Liiklusseadus § 10 (3):
14-15-aastasel mopeedijuhil peab sõiduteel sõitmisel olema kaasas 
vastav ohutu sõidu võtete tundmist tõendav tunnistus.



Prügist ja jäätmete sortee-
rimisest on viimasel ajal väga 
tihti räägitud ja tänu sellele on 
paljud inimesed avastanud 
enda jaoks tõsiasja, et nende 
kodudes tekib liiga palju mõt-
tetut prahti. On tänuväärt, et 
nüüd sorteerivad jäätmeid ka 
need, kes seda enne ei tei-
nud, kuid keskkonnasõbrali-
kum oleks prügi mitte nii palju 
tekitada. Kuidas siis on või-
malik jäätmeteket vähendada 
ning säästlikumalt tarbida?

1. Osta vaid vajalikku. Asjade 
ostmine nende odavuse 
pärast pole tegelikult mitte 
säästmine, vaid raiskami-
ne. Eelista pigem kvali-
teetset ja kallimat kaupa, 
mille eluiga on pikem.

2. Väldi liigset pakendamist. 
Võimalusel osta suuremas 
koguses ja loobu tarbe-
tust pakkimispaberist või 
topeltpakendist (näiteks 
hambapasta ilma papp-
pakendita). Pudelitaara on 
igati loodussõbralikum kui 
minemavisatav tetra- või 
kilepakend.

3. Jälgi, et toote pakend kuu-
luks tagasi korjatavate pa-
kendite nimistusse.

4. Eelista paberpakendit ki-
lepakendile ja kilepakendit 
plastpakendile.

5. Ära viska koju kogunenud 
kilekotte niisama ära, ka-
suta neid korduvalt.

6. Väldi kaupu, kus toiduai-
ned on pakendatud õhu-
kesele vahtplastist alusele 
portsjonitena.

7. Väldi ühekordse kasutuse-
ga plastik- ja pappnõusid, 
sest näiteks plastmassist 
toidunõude lagunemine 
prügimäel võib võtta aega 
kuni 50 aastat, põledes 
aga eritavad väga mürgi-
seid ühendeid.

8. Võimalusel kasuta ole-
masolevaid esemeid kor-
duvalt, vajadusel puhasta 
või paranda neid.

9. Loobu kauba koju viimi-
seks poes pakutavast ki-
lekotist, mille arv kasvab 
peale igat poes käiku. Ka-
suta parem korduskasutu-
sega riide- või paberkotti.

10. Ära viska mittevajalikke, 

kuid endiselt korralikke 
esemeid ära. Vii nad ko-
misjonikauplusse või anna 
kellelegi, kes neid vajab.

11. Ole leidlik. Ka paljud näi-
liselt ühekordseks tar-
bimiseks või pakendiks 
mõeldud asjad on uues-
ti kasutatavad. Näiteks 
saab tetrapakist edukalt 
teha topsikuid taimede 
ette kasvatamiseks või 
metallist kilukarpe saab 
kasutada naelade hoid-
miseks, rääkimata plastik-
karpidest.

12. Köögijäätmetest ja aiapra-
hist on võimalik valmista-
da oma aias komposti.

13. Kui kasutad printerit või 
paljundusmasinat, keera 
see kahepoolsele režiimi-
le. Lehe teist poolt saad 
kasutada mustaks välja-
trükiks, et vähendada pa-
berikulu.

Säästlikku tarbimist!

Daisy Alatare
Kesk-Eesti 

Jäätmehoolduskeskus

Kuidas tekitada vähem prügi?

Suvesoovitus politseilt
Hoiata oma pere noori - Igas peres ja sugukonnas on vanemaid inime-

si, kelle sõna noortele loeb. Kuna just noored kipuvad suvisel ajal purjuspäi 
autorooli istuma ja kihutama, siis on omal kohal vanemate ja vanavanema-
te hoiatused noortele uljaspeadele. Ellujäänud purjuspäi roolikeerajale on 
tavatrahv üle 12000 krooni ja kindel on vähemalt 3 kuuks juhtimisõigusest 
ilmajäämine.

Hoia turvavöö alati peal - Igal aastal sureb Eesti liikluses 40-50 ini-
mest seetõttu, et neil oli liiklusõnnetuse ajal turvavöö kinnitamata. Turvavöö 
on ainus abivahend, mis aitab ka teiste liiklejate vigade puhul elu päästa. 
Kasuta ise ja nõua selle kasutamist kõigilt, kelle ellujäämine sulle tähtis on. 
Tavaline trahv turvavarustuse mittekasutajale on üle 2000 krooni.

Hoiata ohtlikku liiklejat - Iga päev näeme liikluses kaasliiklejaid, kes 
käituvad ohtlikult enese ja teiste suhtes. Kõigist joobekahtlastest, kihutava-
test ja ohtlikult manööverdavatest sõidukitest anna teada politsei liikluslii-
nile 14900. Politsei edastab hoiatuse sõidukiomanikule ja sageli aitab see 
rikkuja sõiduharjumusi parandada.

LIIKLUSLIIN 14 900 – tõhus liikluskahjurite tõrje Lõuna-Eestis

Seoses peatselt algava 
suveperioodiga on paslik 
meelde tuletada ohutut grilli-
mist puudutavad põhitõed.

Vastavalt päästesea-
dusele vastutab ehitise või 
territooriumi omanik seal ka 
tuleohutuse eest. Grillimisel 
tuleb järgida samu ohutus-
nõudeid, mis lõkke tegemi-
sel. Arvestama peab ilmas-
tikuolusid, tuule tugevust ja 
suunda. Ei tohi unustada, 
et metsad on eriti tuleohtli-
kud ning lisaks peab jälgi-
ma omavalitsuste korraldusi 
metsas viibimise kohta.

Rõdul grillimine on 
keelatud

Lahtise tule kasutamine 
hoones või selle rõdul on 
igal juhul tuleohtlik ning ka 
keelatud tegevus. Möödu-
nud aastal juhtus mitu õnne-
tust, kus eirati keeldu ning 
rõdul grillimise järel söed 
kukkusid rõdupõrandale ja 
tekkis põleng. Tihti väida-
vad grillijad sündmuskohale 

saabunud päästetöötajatele 
või korrakaitsjatele, et selli-
sel moel rõdul toiduvalmis-
tamine on lubatud.

Vastavalt tuletööde tu-
leohutusnõuetele, mis on 
kirjas siseministri 1998. 
aasta määruses nr 15, loe-
takse tahkkütusel töötavat 
ja teisaldatavat šašlõki- või 
grillahju või muud sama-
laadset seadeldise kasuta-
mist küttekoldevälise tule 
tegemiseks, mida tohib teha 
ainult väljaspool ehitist ning 
see peab olema hoonest 
vähemalt 5 meetri kaugusel. 
Seega, rõdul ja terrassidel, 
mis on majale lähemal kui 
5 meetrit, grillida ei tohi ja 
päästeteenistuse inspekto-
ritel on õigus selle eest ela-
nikke trahvida. Lisaks, gril-
limisel tekkiv suits on häiriv 
kaaselanikele.

Oluline on tuleohutus-
nõuete järgimine
Kui aga grillimine võe-

takse ette hoonetest ohutus 

kauguses või looduses, siis 
kindlasti on soovitav kasu-
tada grillahju kohas, kus 
sädemete ja tule levik on 
piiratud. Tahkekütusel töö-
tav grillahi peaks paiknema 
sellises kohas, mille lähedu-
ses pole kergesti süttivaid 
materjale ning grillahi tuleb 
paigutada mittepõlevale 
aluspinnale. Oluline on lisa-
da, et nimetatud ahjud pea-
vad kasutamise ajal olema 
pideva järelevalve all ja pä-
rast tegevuse lõpetamist tu-
leb kütusel täielikult ära põ-
leda lasta või põlemisjäägid 
veega kustutada. Samuti on 
soovitav võtta käeulatusse 
esmased kustutusvahendid 
- liiv, vesi või pulberkustuti. 
Tuleõnnetuste ennetami-
seks palume elanikel ülal-
toodud nõuetega arvestada. 
Tuleohutusnõuete rikkumise 
eest võib rahaline karistus 
ulatuda 18000 kroonini.

Lõuna-Eesti
 Päästekeskus

Tuleohutusnõuete mittejärgimi-
ne lõkke tegemisel võib ohtu seada 
meie endi ja kaaskodanike elu ja 
hooned, samuti metsad. Meeles tu-
leb pidada ka põhitõed ohutuks pi-
dutsemiseks, et jaanipäev mööduks 
turvaliselt.

Lõkke tegemisel pea meeles:
•  Looduses tohib lõket teha üksnes 

selleks ettenähtud kohas!
• Lõkkease ei tohi olla metsale lähe-

mal kui 30 meetrit ja hoonele lähe-
mal kui15 meetrit.

• Lõkkeaseme ümbruses ei tohi olla 
süttivaid materjale. 

•  Varu endale käeulatusse esmased 
tulekustutusvahendid (nt ämber 
veega või tulekustuti).

• Arvesta ilmaoludega, sest tugeva 
tuule tõttu võivad sädemed lennata 
kaugele.

• Meie metsades on suur tuleoht!

Kui on juhtunud õnnetus:
• Tule kontrolli alt väljudes teatage sel-

lest viivitamatult hädaabinumbrile 
112, võimalusel asu tuld kustutama. 

• Vasta rahulikult päästekorraldaja kü-
simustele ja ära katkesta kõnet enne 

kui häirekeskus on saanud vastuse 
kõigile olulistele küsimustele. 

• Kui Sinu tegutsemisest sõltub teiste 
inimeste elude päästmine, anna sel-
lest häirekeskusele teada, mida ette 
võtad. See on oluline edasiseks abi 
andmiseks.

Ole tähelepanelik:
•  Võta kaasa laetud mobiiltelefon, et 

vajadusel abi kutsuda. 
• Loodusesse minnes tee omale sel-

geks asukoht, sest abi kohalesaabu-
mise kiirus sõltub suuresti täpsetest 
teejuhistest. 

•  Ära mine joobeseisundis ujuma!
•  Viimane kustutab lõkke! Pidutsemi-

se ja grillimise lõpetanud seltskond 
peab olema veendunud, et lõke ei 
jääks pärast valveta jätmist põlema. 
Lõkke kustutamiseks võib kasutada 
erinevaid vahendeid, näiteks vett, lii-
va või mulda.

• Looduses viibides võta endaga kaa-
sa kogu prügi, mida tekitasid!

Ohutut ja toredat jaanipäeva!
Lõuna-Eesti 

Päästekeskus

Päästeteenistus tuletab meelde: 
rõdul grillimine on keelatud

Kooliaasta läbi ning uus suvi algamas

Ohutu jaanipäeva meelespea!
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Võhma Linnaleht
Tiraaž 1000

Võhma Linnalehte esindab:
Angela Härm tel.  437 7228

Aadress:
Tallinna 15
70 603 Võhma

Küljendus ja trükk:
Vali Press OÜ
Põltsamaa, tel. 776 8870

Ristsõna
Vastus tumedalt ääristatud ruutudes. Koostas Hei-

no Laagus
Eelmises numbris ilmunud ristsõna vastuseks oli: 

”Nüüd saame magama minna”. Õigeid vastuseid laekus 
18. Loosiõnn naeratas Egon Ibrusele. Õnnitleme võitjat 
ja ootame uusi lahendusi. Vastusekupongid palume tuua 
linnavalitsusse sekretäri kätte (samast saab kätte auhinna) 
või panna I korrusel asuvasse postkasti.

23. juunil linnaplatsil 
JAANIPIDU

Võidutulest süütavad jaanilõkke Võhma Jaanid! 
Olge kohal!

 Kell 16.00 gümnaasiumi staadionil 
jalgpallimatš poissmeeste ja naise-
meeste vahel.

 Petanque võistlused (kolmeliikmeli-
sed võistkonnad)

 Kell 19.00 väike kontsert.

 Tantsuks mängib Mait&Margus 
Bänd.

2008. a maadlushooaega kuni maikuuni 
võiks lugeda rahuldavaks. Rahuldavaks seetõttu, 
et poolel hooajal Eesti meistrivõistlustelt medalit 
ei tulnud.

Küll aga saavutas Indrek Kiik Eesti täiskas-
vanute meistrivõistlustel 5. koha.

Viiendad kohad saavutasid Eesti kadet-
tide meistrivõistlustel Alo Grenman ja Andres 
Kreitsman. Marten Rohelpuu oli seitsmes.

Eesti juunioride meistrivõistlustel oli samuti 
viies Marten Rohelpuu.

Vabariiklikel seerivõistlustel “Nublust Na-
biks” on saavutanud kaks etapivõitu ja on ka see-
riavõistluse liider Andres Kreitsman. Ühel etapil 
võitis Alo Grenman. Teisel etapil oli ta viies.

Veel tasub ära märkimist Alo Grenmani 5. 
koht Küllo Kõivu mälestusvõistlustel.

ESO “Jõud” raskejõustikuspartakiaadil oli 
Marten Rohelpuu kreeka-rooma maadluses 
kolmas ja vabamaadluses neljas.

Tublidest maadlejatest, kes saavutasid 
häid kohti vabariiklikel võistlustel, tasub veel 
märkida Karl Taškinit, mitmel vabariiklikul võist-
lusel kolme parema hulgas. Rainer Valot, võitis 
väga tugeva turniiri Kohtla-Järvel ja on olnud 
kolme parema hulgas mitmel vabariiklikul tur-
niiril. Sander Vinter, kes oli pikka aega  haige, 
kuid sellegipoolest näitas väga häid tulemusi 
ja oli vabariiklikel võistlustel kolme parema hul-
gas. Samuti tasub veel ära märkimist Andrei 

Bõkov, Ragnar Kondel, Sten Maasalu, Erlend 
Ohno, Taavi Juudas, Raimo Remmer.jpt.

Tahaks loota, et maadlussport Võhmas 
jääks ikka au sisse ja uuest õppeaastast tu-
leks enam harjutajaid maadlusmatile. Meil on 
elavad eeskujud Heiki Nabi näol olemas, kes 
2006. a tuli maailmameistriks. Meie oma Vil-
jandimaa noor maadleja Küllo Kõiv näitas, et 
ka siitkandist võib sirguda tugevaid matimehi. 
Paraku jäi tema elutee lühikeseks.

Tahaksin soovida kõigile noortel tugevat 
tahtmist ja indu sporditegemise juures, mitte 
ainult maadluse, vaid kõikide spordialade juu-
res, sest mitmekülgsus on edu pant.

Kõike kõige paremat soovides
Peeter Püvi

vabamaadluse treener

SPORDIST

10. augustil kell 18.00 
toimub Võhma linnavalitsuse platsil menusaate 

“LAULGE KAASA” salvestus. 

Külalisesinejaks on Gerli Padar.
Peale saate salvestust jätkub samas rahvapidu tähista-

maks Võhma linna 15. sünnipäeva.
Tule ise ja võta sõbrad ja tuttavad ka kaasa!

Täpsem info ürituse kohta linnalehe juulikuu numbris.

18. mail kogunes Võhma linnavalitsuse 
platsile hulk petanki mängust huvitatuid, et 
maha pidada võistlus 3-liikmeliste võistkon-
dade vahel. Ilm oli kena ja huvilisi üllatavalt 
palju, kuigi võistlejate hulgas oli neidki, kes 
mängisid seda esimest korda.

Peale paaritunnist heitlust saavutas esi-
koha perekond Tiirmaa, kes mängisid koos-
seisus Luule, Mati ja Tauri.

Teise koha saavutasid Karl Nõmm, Ilme 
Mägi ja Ants Saluste ja kolmanda koha Elma 
Koort, Rein Bergmann ja Aare Järvik.

Kindlasti toimub veel sel suvel petanki 
võistlusi Võhmas. Jälgige reklaami!

23. mai õhtupoolikul kogunes Võhma 
Gümnaasiumi staadionile hulk kergejõustiku 
huvilisi, et maha pidada ja välja selgitada Võh-
ma linna tublimad selle spordiala harrastajad. 
On ju sel suvel toimumas mitmeid võistlusi 
(väikelinnade suvemängud ja Põltsamaa Jõe 
suvemängud), kus meie linna esindus peaks 
kindlasti osalema. SK Võhma pani välja alade 
esikolmikule kaunid mälestusmedalid ja nen-
de omanikeks said:
100m jooksus
1. Virgo Õitspuu 11,5
2. Rein Ant 12,0
3. Elmar Pärs 12,8
kaugushüppes
1. Rein Ant 5.65
2. Tauri Tiirmaa 5.10
3. Elmar Pärs 5.08

kuulitõukes
1. Ricki Tikas 11.49
2. Ruve Veski 10.09
3. Ruve Koska 9.30
1500 m jooksus
1. Sander Virgla 4.59,7
2. Magnus Tiitus 5.27,1
3. Rainer Kongas 5.41,6

Kahjuks ei osalenud võistlustel ühtki õr-
nema soo esindajat, kuid loodame, et see nii 
ei jää. Kindlasti ei jää need kergejõustikuvõist-
lused viimaseks Võhmas.

SK Võhma tänab kõiki osavõtjaid ja 
kohtunikke, eesotsas Peeter Püvi ja Hannes 
Männikuga, kes olid suurima koormuse kand-
jad võistluste läbiviimisel.

SK VÕHMA

Kergejõustikust

Maadlushooajast Võhmas

Tänu
Avaldame tänu perekonda-
dele Lindau, Saar ja Rikk, 

kes olid asendamatuks 
toeks ja abiks meie kalli isa 

ja äia ÜLO SAU viimsele 
teekonnale saatmisel.

Toomas ja Mall

5. augustil saab 80 aastat Võhma lihakombinaadi 
hoonele nurgakivi panekust.

Seoses sellega ootame 

kõiki, kes Võhma lihakombinaadis töötanud,
10. augustil kell 14.00 Võhma Kultuurikeskusesse, 

et kohtuda endiste töökaaslastega ja 
meenutada möödunut.

Oma osalemisest palume teatada telefonil 437 7228 või 
vohma@vohma.ee hiljemalt 1. augustiks 2008.

Linnavalitsus

Õnnitleme lapse sünni puhul!
Karin Leement’il ja Taivo Tihasel (Tihane) 

sündis 
10. mail poeg ROLAND

Maarit Hüvila’l ja Leho Kalberg’il 
sündis

13. mail tütar KAISA

JÜRI
PAET

Moes

Pindala Aaker Minu Sõja-
laevastikKosi

Anno
DominoJumala
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Rooma
ennustaja
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Igati

Hulkuda
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Kitsas

Gaas

Raadius

Kepp
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Vastutulelik Rahu
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pealinn

Raadius
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sunnismaine talupoeg
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Lõuna-
Ameerika

jõgi

Ümar
ese

Kõik on kutsutud, kõik on oodatud. 
Pilistvere kogudus

PILISTVERE
KOGUDUSE
TEATED

Jumalateenistused Pilistvere kirikus 
igal pühapäeval kell 13.00

Iga kuu 1. pühapäeval on kaetud armulaud

14. juuni, L Juuniküüditamise mälestusteenistus 
kivikangrul. Algus kell 13.00

21. juuni, L Kihelkonna oikumeeniline 
palvekoosolek Imaveres 
(Info Hermann Kalmus)

05. juuli, L Emeriitõpetaja Vello Salumi juubel. 
Tänujumalateenistus. Algus kell 13.00

27. juuli, P Kalmistupüha.
Teenistus Arussaare kalmistul kell 11.00,
Pilistvere kalmistul kell 13.00. 
Armulauaga palvus kirikus kell 15.00

Hinda oma päevi kuldsete tundide,
mitte murede järgi.
Iga sünnipäeva hinda enda sõprade,
mitte aastate järgi.

Õnnitleme juunikuu  
sünnipäevalapsi!
26.06 LINDA-ELFRIEDE KÕRGESAAR
07.06 MARY TALVI
02.06 SELMA PASTAK
03.06 AUGUST KIRSIPUU
19.06 HILDA TENNO
25.06 ANNA-MARIA LENSMANN
14.06 AINO KOORT
    75 SAIME-HELENE VALO
08.06 ANNE MÄGI
13.06 MARE JÄRVEKÜLG
24.06 ELMA KOORT
23.06 LEA LÄTTE
25.06 ILME TIRMAN
28.06 PIRET PIKLA


